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§ 135 KFKS 2019/475 

Nedläggning av Fisksätraskolan samt Fisksätraskolans 
förskola 

Beslut 
Kommunstyrelsen beslutar att ärendet bordläggs och behandlas på kommunstyrelsens 
sammanträde den 3 juni 2019. 

Ärendet  
Välfärd skola driver verksamhet där kvalité och hållbar ekonomi är två avgörande 
beståndsdelar. Välfärd skola strävar efter enheter som har en tillräckligt utvecklad 
organisation för att tillgodose de krav som lagar och förordningar ställer, på exempelvis 
legitimerade och behöriga lärare, och för att tillgodose den kompetens som krävs för att 
kunna bedriva en verksamhet av hög kvalitet. 
 
Fisksätraskolan har tappat elever under många år. Trots kraftfulla insatser under flera år för 
att vända utvecklingen så har det inte varit framgångsrikt. Skolan har nu nått en brytpunkt 
där den inte längre kan garantera den höga kvalitet som Välfärd skola vill ha och som våra 
skolor är kända för. Skolan har svårt att konkurrera om de bästa lärarna. Även förskolan 
går med ekonomisk förlust sedan flera år och har svårt att klara av att driva en hållbar 
verksamhet. 
 
Välfärd skola ser att en nedläggning av Fisksätraskolans skolenhet efter vårterminen 2019 
och ett erbjudande till elever och föräldrar att byta skola och förskola skulle leda till högre 
kvalitet på undervisningen för barn och elever. En större organisation möjliggör högre 
kvalitet på undervisning, ökat kollegialt samarbete, snabbare organisationsomställningar 
och en mer hållbar ekonomi.  

Handlingar i ärendet 
Tjänsteskrivelse från Välfärd skola den 13 maj 2019 
Risk och konsekvensanalys Fisksätraskolan/Fisksätra förskolor 

Yrkanden 
Mats Gerdau (M) yrkade att ärendet bordläggs och behandlas på kommunstyrelsens 
sammanträde den 3 juni 2019. 

Beslutsgång 
Kommunstyrelsen beslutade i enlighet med Mats Gerdaus yrkande. 
 
- - - - - 
  



 
9 (93) 

 13 maj 2019 
 
 SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 
 Kommunstyrelsen 

Ordförandes signatur Justerandes signatur 
 
 
 
 

Utdragsbestyrkande 

 

§ 136 KFKS 2019/476 

Överlåtelse av Fisksätraskolan i Fisksätra till Fastighets 
AB Josefina 

Beslut 
Kommunstyrelsen beslutar att ärendet bordläggs och behandlas på kommunstyrelsens 
sammanträde den 3 juni 2019. 

Ärendet 
Nacka kommun äger fastigheten Nacka Erstavik 26:248 belägen i Fisksätra. Fastigheten är 
bebyggd med en skolbyggnad som inrymmer den kommunala Fisksätraskolan och förskola 
samt fritidsgård och Fisksätra Folkets hus. Fisksätraskolan har successivt minskat sina ytor 
och för närvarande är cirka 2 500 av byggnadens cirka 5 300 uthyrningsbara kvadratmeter 
outhyrda. Det vikande elevunderlaget medför svårigheter att bedriva en bra och effektiv 
skola med hög kvalitet. De vakanta ytorna ger ett negativt betalningsnetto för fastigheten 
om cirka -1 500 000 kronor år 2019.  
 
Stena Fastigheter AB (nedan Stena) äger ett stort antal bostadsfastigheter i Fisksätra och 
har ett intresse av att utöka sitt fastighetsinnehav genom att förvärva fastigheten, bygga om 
och därefter hyra ut skolan till en fristående välrenommerad skolaktör. För kommunen är 
en försäljning av fastigheten intressant. Genom överlåtelsen tas fastigheten över av en aktör 
som kan och vill utveckla centrala Fisksätra och Fisksätraskolan för framtiden. Vidare 
möjliggörs en nystart av skolverksamheten av att en ny stabil skoloperatör har viljan och 
ambitionen att skapa en stor och attraktiv skola i Fisksätra. 
 

Handlingar i ärendet 
Tjänsteskrivelse från enheten för fastighetsförvaltning den 13 maj 2019 
Fastighetsöverlåtelseavtal 

Yrkanden 
Mats Gerdau (M) yrkade att ärendet bordläggs och behandlas på kommunstyrelsens 
sammanträde den 3 juni 2019. 
 

Beslutsgång 
Kommunstyrelsen beslutade i enlighet med Mats Gerdaus yrkande. 
 
- - - - - 
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§ 137 KFKS 2019/1 

Anmälningar 
 

Beslut 
Anmälningarna noteras till protokollet. 
 

Handlingar i ärendet 

Anmälningar KS 2019-05-13 

Ärende Åtgärd/ansvar 

Skrivelser  
 

Inbjudningar 
 

Rapporter 
 

Månadsbokslut februari 2019 för arbets- 
och företagsnämnden 

 

Cirkulär, SKL 
 

Övrigt 
 

Protokoll KSSU 2019-04-09, 2019-04-23, 
KSMU 2019-04-23, KSAU och KSVU 
2019-04-16 

 

VärNa Årsredovisning 2018 samt 
revisionsberättelse och revisionsrapport 

 

 
- - - - - 
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§ 138 KFKS 2019/2 

Delegationsbeslut 

Beslut 
Delegationsbesluten noteras till protokollet. 
 
- - - - - 
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§ 139 KFKS 2014/7-251 

Genomförandeavtal för Område A (Eols udde) i norra 
Boo 

Beslut 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige besluta att kommunen ingår föreslaget 
genomförandeavtal för område A Eols udde med Kummelnäs vägförening. 
 

Ärendet 
Den föreslagna detaljplanen för område A Eols udde (KFKS 2015/785-214) möjliggör 
utbyggnad av kommunalt ledningsnät för vatten och spillvatten samt möjliggör utbyggnad 
av permanent bostadsbebyggelse på befintliga bostadsfastigheter. Huvudmannaskapet för 
allmänna platser inom planområdet är enskilt. Kummelnäs vägförening är väghållaransvarig 
inom detaljplaneområdet och förvaltare av gemensamhetsanläggningen Kummelnäs ga:1. 
Med anledning av att huvudmannaskapet i den föreslagna detaljplanen är enskilt har det 
aktuella genomförandeavtalet tagits fram mellan Kummelnäs vägförening och Nacka 
kommun.  
 
Avtalsförslaget reglerar bland annat parternas ansvar och skyldigheter vid ombyggnation av 
vägar och utbyggnad av kommunal vatten- och spillvattenanläggning. Genom avtalet finns 
möjlighet för Kummelnäs vägföreningen att samordna genomförandet av 
entreprenadarbetena så att ombyggnad av vägar och utbyggnaden av vatten- och 
spillvattenanläggning ska ske samtidigt. Nacka kommun förutsätter att ett samordnat 
genomförande ska ske om inte Kummelnäs vägförening senast sex månader från det att 
detaljplanen vunnit laga kraft meddelar att genomförandet ska ske separat.  
 
Alla kostnader som berör vatten- och spillvattenanläggningen ska belasta Nacka vatten och 
avfall AB. Alla kostnader som berör vägarna ska belasta Kummelnäs vägförening, 
undantaget kostnader för schakt och överbyggnad kopplade till nedläggningen av vatten- 
och spillvattenledningarna. Dessa kostnader står Nacka kommun/Nacka vatten och avfall 
AB för i enlighet med tekniska nämndens beslut den 25 maj 2004, dnr 2003/65, 
”Nackamodellen”.  
 

Handlingar i ärendet 
Kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 23 april 2019 § 64 
Tjänsteskrivelse från exploateringsenheten Nacka den 5 april 2019 
Bilaga 1 Genomförandeavtal för område A Eols udde 
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Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 23 april 2019 § 64 
Kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott föreslog kommunstyrelsen fatta följande beslut.  
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige besluta att kommunen ingår föreslaget 
genomförandeavtal för område A Eols udde med Kummelnäs vägförening. 
 

Beslutsgång 
Kommunstyrelsen beslutade i enlighet med stadsutvecklingsutskottets förslag. 
 
Cathrin Bergenstråhle (M) deltog inte i behandlingen av detta ärende på grund av jäv. 
 

Protokollsanteckningar 
Mats Gerdau (M) lät anteckna följande för Moderaternas kommunstyrelsegrupp. 
I protokollsanteckningen instämde Hans Peters (C) och Sidney Holm (MP) för sina 
respektive kommunstyrelsegrupper. 
 
”Vi skulle gärna vilja upphäva strandskyddet på fler fastigheter inom planområdet. I 
verkligheten är marken redan ianspråktagen och äganderätten är viktig att värna. Dessvärre 
ser vi ingen möjlighet till undantag, dagens rigida lagstiftning ger inte möjlighet till sunt 
förnuft eller skäliga bedömningar. Att nu gå fram med upphävande av strandskydd på vissa 
tomter skulle endast leda till att planen upphävs och man får göra om samt därtill hörande 
ökade kostnader och längre tid tills fastigheterna kan anslutas till kommunalt VA. Däremot 
kommer vi att verka för att strandskyddslagstiftningen ändras i grunden.” 
 
Mikael Carlsson (NL) lät anteckna följande. 
 
”Målet för förändringen på Eols udde delas av Nackalistan. Varsamhet med både miljö och 
växtlighet samt med de stora kulturhistoriska värden som finns här och är karaktäristiska 
för området. I övrigt är ärendet en aning svårgenomträngligt och det är förvånande hur 
många kritiska synpunkter och ändringsförslag som har kommit från lantmäteriet. Man 
undrar hur samarbetet går till mellan exploatering och lantmäteri då desssa anmärkningar 
kommer upp så sent i processen. I övrigt så måste kommunen följa de lagar som gäller för t 
ex strandskydd men övriga synpunkter av praktiskt värde från fastighetsägare som inte 
heller strider mot målet borde noga övervägas.” 
 
Tomas Ottosson (V) och Helena Westerling (S) lät gemensamt anteckna följande för sina 
respektive kommunstyrelsegrupper. 
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”Vi ser att grunden för överklagandet till Mark och miljödomstolen är viktiga aspekter att 
ta med i tidsplaneringen för genomförandet av förnyelseplaneringen i sydöstra Boo med 
vatten-avlopp och vägar. Vi ser att det samordningsbehov, tekniska, juridiska och 
ekonomiska förutsättningar som finns är viktigt att lösa så genomförandet av vägarna och 
va anläggningarna blir korrekt utfört och med rimlig ekonomi. Med det sagt vill vi också 
understryka vikten av att processen går så fort som möjligt med tanke på alla boendes 
grundläggande behov av rent vatten.” 
 
- - - - - 
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§ 140 KFKS 2019/278 

Detaljplan för Område A, Eols udde i norra Boo 
Antagande 

Beslut 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige att anta detaljplanen för Område A, Eols 
udde i norra Boo. 
 

Ärendet 
Detaljplaneförslaget för Område A, Eols udde, tillstyrktes av miljö- och 
stadsbyggnadsnämnden den 20 mars 2019 och kommunstyrelsen föreslår nu 
kommunfullmäktige att anta detaljplanen. 
 
Detaljplanens syfte är att förbättra miljön genom att bygga ut kommunalt vatten och 
spillvatten, förbättra vägarna i området samt möjliggöra för utbyggnad av permanent 
bostadsbebyggelse på befintliga bostadsfastigheter. Vidare syftar detaljplanen till att värna 
områdets kulturhistoriskt värdefulla byggnader, kultur- och naturmiljöer och landskapsbild. 
Projektet genomförs, i enlighet med kategorin mer kortsiktig planering i arbetsmodellen för 
förnyelseplaneringen i Boo, med kommunalt huvudmannaskap för vatten och spillvatten 
och enskilt huvudmannaskap för allmän plats. Områdets karaktär och befintlig 
fastighetsindelning behålls, vilket medför att inga avstyckningar tillåts. Planförslaget 
möjliggör att permanentbostadshus kan uppföras på ett tiotal fastigheter som är klassade 
för fritidshus i gällande områdesbestämmelser samt att en huvudbyggnad med högst två 
bostadslägenheter får uppföras per fastighet. Projektets nettokostnad för kommunen blir 
7,2 miljoner kronor, varav 4 miljoner kronor belastar VA-kollektivet och 3,2 miljoner 
kronor belastar skattekollektivet. 
 
Kommunstyrelsen gör bedömningen att planens innehåll stämmer överens med 
översiktsplanen, kommunens mål samt den övergripande inriktningen för området.  
 

Handlingar i ärendet 
Kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 23 april 2019 § 63 
Tjänsteskrivelse från enheten för strategisk stadsutveckling den 2 april 2019 
Bilaga 1 Miljö och stadsbyggnadsnämnden den 20 mars 2019 § 57 
Bilaga 2 Tjänsteskrivelse från planenheten den 5 mars 2019  
Bilaga 3 Granskningsutlåtande 
Bilaga 4 Plankarta 
Bilaga 5 Planbeskrivning 
Bilaga 6 Fastighetskonsekvensbeskrivning (FKB) 
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Bilaga 7 Förteckning över kulturhistoriskt värdefulla byggnader 
 

Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 23 april 2019 § 63 
Kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott föreslog kommunstyrelsen fatta följande beslut.  
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige att anta detaljplanen för Område A, Eols 
udde i norra Boo. 
Beslut i miljö- och stadsbyggnadsnämnden den 20 mars 2019 § 57 
Miljö- och stadsbyggnadsnämnden tillstyrkte planförslaget och föreslog att 
kommunfullmäktige antar planförslaget. 
 

Beslutsgång 
Kommunstyrelsen beslutade i enlighet med stadsutvecklingsutskottets förslag. 
 
Cathrin Bergenstråhle (M) deltog inte i behandlingen av detta ärende på grund av jäv. 
 

Protokollsanteckningar 
Mats Gerdau (M) lät anteckna följande för Moderaternas kommunstyrelsegrupp. 
I protokollsanteckningen instämde Hans Peters (C) och Sidney Holm (MP) för sina 
respektive kommunstyrelsegrupper. 
 
”Vi skulle gärna vilja upphäva strandskyddet på fler fastigheter inom planområdet. I 
verkligheten är marken redan ianspråktagen och äganderätten är viktig att värna. Dessvärre 
ser vi ingen möjlighet till undantag, dagens rigida lagstiftning ger inte möjlighet till sunt 
förnuft eller skäliga bedömningar. Att nu gå fram med upphävande av strandskydd på vissa 
tomter skulle endast leda till att planen upphävs och man får göra om samt därtill hörande 
ökade kostnader och längre tid tills fastigheterna kan anslutas till kommunalt VA. Däremot 
kommer vi att verka för att strandskyddslagstiftningen ändras i grunden.” 
 
Mikael Carlsson (NL) lät anteckna följande. 
 
”Målet för förändringen på Eols udde delas av Nackalistan. Varsamhet med både miljö och 
växtlighet samt med de stora kulturhistoriska värden som finns här och är karaktäristiska 
för området. I övrigt är ärendet en aning svårgenomträngligt och det är förvånande hur 
många kritiska synpunkter och ändringsförslag som har kommit från lantmäteriet. Man 
undrar hur samarbetet går till mellan exploatering och lantmäteri då desssa anmärkningar 
kommer upp så sent i processen. I övrigt så måste kommunen följa de lagar som gäller för t 
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ex strandskydd men övriga synpunkter av praktiskt värde från fastighetsägare som inte 
heller strider mot målet borde noga övervägas.” 
 
Tomas Ottosson (V) och Helena Westerling (S) lät gemensamt anteckna följande för sina 
respektive kommunstyrelsegrupper. 
 
”Vi ser att grunden för överklagandet till Mark och miljödomstolen är viktiga aspekter att 
ta med i tidsplaneringen för genomförandet av förnyelseplaneringen i sydöstra Boo med 
vatten-avlopp och vägar. Vi ser att det samordningsbehov, tekniska, juridiska och 
ekonomiska förutsättningar som finns är viktigt att lösa så genomförandet av vägarna och 
va anläggningarna blir korrekt utfört och med rimlig ekonomi. Med det sagt vill vi också 
understryka vikten av att processen går så fort som möjligt med tanke på alla boendes 
grundläggande behov av rent vatten.” 
 
- - - - - 
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§ 141 KFKS 2019/332 

Sammanträdesdagar 2020 

Beslut 
1. Kommunstyrelsen beslutar om sammanträdesdagar 2020 för sig i enlighet med juridik- 
och kanslienhetens förslag. 
 
2. Kommunstyrelsen föreslår att kommunfullmäktige beslutar om sammanträdesdagar 2020 
för sig enligt juridik- och kanslienhetens förslag. 
 

Ärende 
Det har tagits fram ett förslag till sammanträdesdagar för 2020. Förslaget samspelar med 
det förslag som läggs fram till kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott, miljöutskott och 
dess verksamhetsutskott samtidigt. Förslagen för samtliga dessa redovisas för att underlätta 
bedömning av förslagen sammantaget. 
 
Enligt kommunallagen ska kommunstyrelsen ta ställning till skattesats i oktober månad och 
det beslutas därför ett sammanträde den 26 oktober. Vid samma sammanträde ska ärendet 
om tertialbokslut två behandlas. 
 
Tidsschemat innebär i vissa fall att protokoll från utskott inte hinner justeras innan utskick 
till kommunstyrelsen. Utskicket kommer därför i dessa fall kompletteras med 
protokollsutdrag snarast möjligt. 
 

Handlingar i ärendet 
Kommunstyrelsens arbetsutskott den 16 april 2019 § 52 
Tjänsteskrivelse från juridik- och kanslienheten den 2 april 2019 
Bilaga 1 Sammanträdesplanen för KS-utskotten, KS, KF 2020  
 

Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens arbetsutskott den 16 april 2019 § 52 
Kommunstyrelsens arbetsutskott beslutade om sammanträdesdagar 2020 för sig i enlighet 
med föreliggande förslag. 
Kommunstyrelsens arbetsutskott föreslog kommunstyrelsen fatta följande beslut. 
1. Kommunstyrelsen beslutar om sammanträdesdagar 2020 för sig i enlighet med juridik- 
och kanslienhetens förslag. 
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2. Kommunstyrelsen föreslår att kommunfullmäktige beslutar om sammanträdesdagar 2020 
för sig enligt juridik- och kanslienhetens förslag. 
 

Beslutsgång 
Kommunstyrelsen beslutade i enlighet med arbetsutskottets förslag. 
 
- - - - - 
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§ 142 KFKS 2019/331 

Avgift för utlämnande av kopior av allmänna handlingar 

Beslut 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige fatta följande beslut. 
 
Kommunfullmäktige antar ”Avgifter för utlämnande av kopior av allmänna handlingar” 
enligt bilaga 1 till tjänsteskrivelsen daterad den 2 april 2019. Därvid upphävs 
kommunstyrelsens beslut från den 2 juni 2003 om att ta ut avgift för kopior av allmänna 
handlingar samt därtill hörande tillämpningsanvisningar. 
 

Ärende 
Nuvarande avgift för utlämnande av kopior av allmänna handlingar är i behov av en 
uppdatering utifrån nu aktuella handlingsmedium och den ökade digitaliseringen av 
allmänna handlingar. En stor mängd av kommunens allmänna handlingar utgörs av 
elektroniska handlingar varför det finns skäl till att avgifterna för allmänna handlingar även 
omfattar ett avgiftsuttag för dessa. Särskilda regler för avgifter föreslås även för avvikande 
beställningar och småbeställningar. 
 

Handlingar i ärendet 
Kommunstyrelsens arbetsutskott den 16 april 2019 § 54 
Tjänsteskrivelse från juridik- och kanslienheten den 2 april 2019 
Bilaga 1 Förslag om Avgifter för kopior av allmänna handlingar 
 

Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens arbetsutskott den 16 april 2019 § 54 
Kommunstyrelsens arbetsutskott föreslog kommunstyrelsen fatta följande beslut. 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige fatta följande beslut. 
Kommunfullmäktige antar ”Avgifter för utlämnande av kopior av allmänna handlingar” 
enligt bilaga 1 till tjänsteskrivelsen daterad den 2 april 2019. Därvid upphävs 
kommunstyrelsens beslut från den 2 juni 2003 om att ta ut avgift för kopior av allmänna 
handlingar samt därtill hörande tillämpningsanvisningar. 
 

Beslutsgång 
Kommunstyrelsen beslutade i enlighet med arbetsutskottets förslag. 
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Protokollsanteckningar 
Mikael Carlsson (NL) lät anteckna följande. 
 
”Det är väldigt viktigt att kostnaden för uttag av allmänna handlingar hålls på en sådan nivå 
att det inte är ett hinder för någon kommuninnevånare att ha insyn i kommunens arbete. 
Det är viktigt att det bara är det medarbete det innebär om någon vill ta med sig handlingar 
hem istället för att sitta i stadshuset som skall kosta. Vi vill att detta beslut utvärderas om 
en tid för att se om det medfört några oönskade konsekvenser.” 
 
- - - - - 
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§ 143 KFKS 2018/81 

Motion - Kommunal hemtjänst 
Motion den 29 januari 2018 av Gunnel Nyman Gräff m. fl. (S) 

Beslut 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige besluta följande. 
 
Kommunfullmäktige avslår förslaget i motionen om att införa kommunal hemtjänst. 
Motionen är med detta färdigbehandlad. 
 

Ärende 
Motionärerna föreslår att Nacka kommun inför hemtjänst i egen regi. Idag finns endast 
privata alternativ och motionärerna vill genom att införa kommunal hemtjänst öka 
valfriheten men också insynen i vad det egentligen kostar att driva hemtjänst enligt 
uppställda kriterier och med bra villkor för personalen. Möjligheten att kunna välja en 
kommunalt driven hemtjänstverksamhet skulle kunna upplevas positivt från vissa 
medborgare. Den samlade bedömningen är dock att det i nuläget inte finns ekonomiska 
förutsättningar för att driva en hemtjänst i egen regi. 
 

Handlingar i ärendet 
Kommunstyrelsens verksamhetsutskott den 16 april 2019 § 29 
Tjänsteskrivelse från Välfärd samhällsservice den 8 april 2019 
Bilaga 1 Motionen 
 

Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens verksamhetsutskott den 16 april 2019 § 29 
Kommunstyrelsens verksamhetsutskott föreslog kommunstyrelsen besluta följande.  
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige besluta följande. 
Kommunfullmäktige avslår förslaget i motionen om att införa kommunal hemtjänst. 
Motionen är med detta färdigbehandlad. 

Yrkanden 
Mats Gerdau (M) yrkade bifall till verksamhetsutskottets förslag. 
 
Khashayar Farmanbar (S) yrkade, med instämmande av Tomas Ottosson (V), Sidney Holm 
(MP) och Mikael Carlsson (NL), bifall till förslagen i motionen. 



 
23 (93) 

 13 maj 2019 
 
 SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 
 Kommunstyrelsen 

Ordförandes signatur Justerandes signatur 
 
 
 
 

Utdragsbestyrkande 

 

Beslutsgång 
Med avslag på Khashayar Farmanbars yrkande beslutade kommunstyrelsens i enlighet med 
Mats Gerdaus yrkande.  
 

Beslutsgång 
Kommunstyrelsen beslutade i enlighet med verksamhetsutskottets förslag. 
 

Reservationer 
Khashayar Farmanbar reserverade sig mot beslutet för Socialdemokraternas  
kommunstyrelsegrupp. 
 

Protokollsanteckningar 
Monica Brohede Tellström (L) lät anteckna följande för Liberalernas 
kommunstyrelsegrupp. 
 
”Vi Liberaler har ingenting emot om Välfärd Nacka vill starta upp en kommunalt driven 
hemtjänst, men vi ser heller inget egenvärde i att kommunen själv driver verksamheten. 
Den kommunala hemtjänsten som tidigare drevs hade mycket riktigt ekonomiska problem, 
men de bestod främst av att allt färre kunder valde dem som utförare och att de hade svårt 
att organisera verksamheten så att tiden tillsammans med kunden blev tillräckligt lång och 
var därför inte lika effektiva som andra utförare. Det är viktigt att hemtjänstutförare ska ha 
möjlighet att följa kollektivavtal och att de anställda ska ha rimliga arbetsvillkor, oavsett om 
det är en kommunal eller fristående anordnare.” 
 
Mats Gerdau lät anteckna följande för Moderaternas kommunstyrelsegrupp. 
 
”Vi har många hemtjänstföretag som konkurrerar om att erbjuda god service och omsorg 
till våra äldre i Nacka. Den kommunalt drivna hemtjänsten avvecklades 2007 därför att den 
valts bort av våra äldre, var ineffektiv och brottades med långvariga mångmiljonunderskott. 
För vänsteroppositionen är det ett självändamål att hemtjänsten ska drivas kommunalt, det 
är helt ideologiskt betingat och de vill inte lösa något verkligt problem med detta förslag. Vi 
ser stora risker att förslaget skulle leda till att konkurrensen snedvrids, att det blir dyrt för 
skattebetalarna och att rekryteringen av personal till annan omsorgsverksamhet som drivs i 
kommunal regi skulle försvåras om man nu också ska starta hemtjänst. Det är svårt med 
personalrekryteringen redan som det är.” 
 
- - - - - 
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§ 144 KFKS 2018/967 

Placering av förskola i Järla 
Motion den 15 oktober 2018 av Christina Ståldal m.fl. (NL) 

Beslut 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige fatta följande beslut. 
 
1. Kommunfullmäktige noterar att kommunstyrelsen har beslutat att avbryta pågående 
detaljplanearbete med förskola i Lillängsskogen samt att ge organisationen i uppdrag att 
återkomma med förslag till start-PM för en förskola vid Järlavägen i Storängen. Motionen 
är därför färdigbehandlad avseende förslag om förskola i och vid Järla skola samt att 
kommunen ska avvakta med förslaget om förskola i Lillängen.  
 
2. Kommunfullmäktige avslår förslaget i motionen om att bilda naturreservat i 
Lillängsskogen på grund av att, om området ska skyddas, finns det andra skyddsformer 
som bedöms vara mer lämpliga.  
 
Motionen är därmed färdigbehandlad. 

Ärendet 
Motionärerna föreslår att kommunen beslutar om att utreda förslaget om förskola i och vid 
Järla skola och avvaktar med förslaget om förskola i Lillängen tills utredningen är färdig 
samt att kommunen satsar på byggnation av förskola vid Järla skola om det inte föreligger 
några allvarliga hinder för detta. Till det föreslås att Lillängsskogen görs till ett 
naturreservat.  
 
Den 11 december 2018 beslutade natur- och trafiknämnden att föreslå att 
kommunfullmäktige avslår motion angående att bilda naturreservat i Lillängsskogen på 
grund av att det, om området ska skyddas, finns det andra skyddsformer som bedöms vara 
mer lämpliga. Kommunstyrelsen beslutade den 1 april 2019 att avbryta pågående 
detaljplanearbete med förskola i Lillängsskogen. Kommunstyrelsens 
stadsutvecklingsutskott beslutade den 12 mars 2019 att ge planenheten och 
exploateringsenheten i uppdrag att återkomma med förslag till start-PM för en förskola vid 
Järlavägen i Storängen. I och med dessa beslut föreslås att motionärernas förslag om 
alternativ placering av förskola vid Järla skola inte föranleder några ytterligare åtgärder.   
 

Handlingar i ärendet 
Kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 23 april 2019 § 56 
Tjänsteskrivelse från enheten för strategisk stadsutveckling den 2 april 2019 
Motion  
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Motionens förslag till alternativ placering av förskola i Järla 
Underlag naturvärdesinventering (planunderlag till detaljplan) 
Tjänsteskrivelse till natur- och trafiknämnden den 29 november 2018  
Natur- och trafiknämnden den 11 december 2018 § 226 

Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 9 april 2018 § 56 
Kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott föreslog kommunstyrelsen fatta följande beslut. 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige fatta följande beslut. 
1. Kommunfullmäktige noterar att kommunstyrelsen har beslutat att avbryta pågående 
detaljplanearbete med förskola i Lillängsskogen samt att ge organisationen i uppdrag att 
återkomma med förslag till start-PM för en förskola vid Järlavägen i Storängen. Motionen 
är därför färdigbehandlad avseende förslag om förskola i och vid Järla skola samt att 
kommunen ska avvakta med förslaget om förskola i Lillängen.  
2. Kommunfullmäktige avslår förslaget i motionen om att bilda naturreservat i 
Lillängsskogen på grund av att, om området ska skyddas, finns det andra skyddsformer 
som bedöms vara mer lämpliga.  
Motionen är därmed färdigbehandlad. 

Beslut i natur- och trafiknämnden den 11 december 2018 § 226 
Natur- och trafiknämnden föreslog att kommunfullmäktige fattar följande beslut. 
Kommunfullmäktige avslår motion angående att bilda naturreservat i Lillängsskogen på 
grund av att, om området ska skyddas, det finns det andra skyddsformer som bedöms vara 
mer lämpliga. 
 

Yrkanden 
Mikael Carlsson (NL) yrkade bifall till förslagen i motionen 

1. att utreda förslaget om förskola i och vid Järla skola enligt bifogat förslag och 
avvakta med förslaget om förskola tills utredningen är färdig. 

2. att satsa på byggnation av förskola vid Järla skola om det inte föreligger några 
allvarliga hinder för detta. 

3. att Lillängsskogen görs till naturreservat för centrala Nacka. 
 
I yrkandet att bifalla tredje attsatsen i motionen instämde Tomas Ottosson (V), Khashayar 
Farmanbar (S), Sidney Holm (MP) och Esa Örmä (SD). 
 
Mats Gerdau (M) yrkade bifall till stadsutvecklingsutskottets förslag. 
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Beslutsgång 
Med avslag på Mikael Carlssons yrkande beslutade kommunstyrelsen i enlighet med Mats 
Gerdaus yrkande. 
 

Reservationer 
Mikael Carlsson reserverade sig mot beslutet och ingav följande. 
 
”Motionen om att inrätta ett naturreservat från Nackalistan bifalles. Det kan diskuteras om 
vilken nivå på naturskyddsmyndigheten är mest lämpligt som också görs i 
tjänstehandlingen men i nuläget verkar det ändå som den mest säkra varianten är inrättande 
av ett naturreservat. Tjänstehandlingen är relativt utförlig vilket uppskattas. Det är däremot 
int e den andra delen av motionen som handlar om den föreslagna lokaliseringen av 
förskola i Lillängen. Det hade förtjänat en mer utförlig analys. Inte minst med tanke på att 
detta alternativ är ett omsorgsfullt utarbetat förslag av ideella krafter, invånarna som bor i 
närheten av Lillängsskogen. Alltför många av Nackas invånare och de förslag i olika frågor 
som förs fram känner sig dåligt bemötta eller negligerade av Nacka kommuns olika delar. 
Det måste bli en ändring på detta så att man åtminstone bekvämar sig med att påsett 
kvalificerat sätt förklara och bemöta initiativ från s. k. Gräsrötter.” 
 

Protokollsanteckningar 
Esa Örmä lät anteckna följande för Sverigedemokraternas kommunstyrelsegrupp. 
 
”Sverigedemokraterna vill tillstyrka Nackalistans motion, vars yrkanden väl sammanfaller 
med Sverigedemokraternas linje att söka bevara Nackas gröna även i en period med stark 
utveckling av byggverksamhet i Nacka. 
Givet att det inte möter hinder i existerande författningar eller på annat sätt, vill vi också 
tillstyrka bildandet av naturreservat i Lillängen, som yrkas i motionen.” 
 
- - - - - 
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§ 145 KFKS 2018/1111 

Motion - Förslag för arbete med familjerådgivning 
Motion den 19 november 2018 av Oscar Dahlström m.fl. (V) 

Beslut 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige att fatta följande beslut.  
 
Kommunfullmäktige avslår förslagen i motionen eftersom par som saknar ekonomisk 
möjlighet att betala egenavgift redan kan få stöd samt att familjerådgivningen är relativt 
känd för allmänheten. 
 

Ärende 
Förslagen i motionen tar upp att; 
 - egenavgiften för familjerådgivningen tas bort 
 - kommunen arbetar aktivt för att människor som har behov av tjänsten får kunskap om 
att möjligheten finns.  
 
Par/familjer som har rätt till försörjningsstöd har redan idag rätt till avgiftsbefrielse om de 
vill gå i familjerådgivning. Andra kommuner har inte sett någon minskning av 
familjerådgivningsärenden vid avgiftshöjningar varpå slutsatsen är att avgiften torde spela 
mycket liten roll i om ett par/familj går till familjerådgivning eller ej. Nacka kommun har 
dessutom ett bra utbud av andra avgiftsfria serviceinsatser till familjer som har behov av 
hjälp i sin familjesituation.  
 
Familjerådgivning är den insats inom området förebyggande insatser för barn och familjer 
som når flest nackabor på ett år. Familjerådgivarna träffade under 2018, 769 par. Hittills i år 
är det drygt 550 personer som har sökt på nacka.se/familjerådgivning. Den sammantagna 
bilden tyder på att familjerådgivningen redan är en känd insats för allmänheten. Därför 
föreslås att kommunfullmäktige avslår förslagen i motionen. 
 

Handlingar i ärendet 
Kommunstyrelsens arbetsutskott den 16 april 2019 § 59 
Protokollsutdrag från socialnämnden den 26 mars 2019 §40 
Tjänsteskrivelse från stadsledningskontoret och barn- och familjeenheten den 4 mars 2019 
Motionen  
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Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens arbetsutskott den 16 april 2019 § 59 
Kommunstyrelsens arbetsutskott föreslog kommunstyrelsen fatta följande beslut. 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige att fatta följande beslut.  
Kommunfullmäktige avslår förslagen i motionen eftersom par som saknar ekonomisk 
möjlighet att betala egenavgift redan kan få stöd samt att familjerådgivningen är relativt 
känd för allmänheten. 
Beslut i socialnämnden den 26 mars 2019 § 40 
Socialnämnden föreslog kommunfullmäktige att fatta följande beslut. Kommunfullmäktige 
avslår förslagen i motionen eftersom par som saknar ekonomisk möjlighet att betala 
egenavgift redan kan få stöd samt att familjerådgivningen är relativt känd för allmänheten. 
 

Yrkanden 
Tomas Ottosson (V) yrkade bifall till förslagen i motionen. 
 

Beslutsgång 
Med avslag på Tomas Ottossons yrkande beslutade kommunstyrelsen i enlighet med 
arbetsutskottets förslag. 
 

Reservationer 
Tomas Ottosson reserverade sig mot beslutet. 
 
- - - - - 
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§ 146 KFKS 2018/1102 

Motion - Kunskap om trycksår hos personal inom 
hemtjänst och äldreboenden 
Motion den 19 november 2018 av Oscar Dahlström m.fl. (V) 

Beslut 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige besluta följande. 
 
1. Kommunfullmäktige avslår förslaget att utreda hur hemtjänst och äldreboende arbetar 
med att förebygga trycksår eftersom det inte är motiverat då det förebyggande arbetet med 
trycksår fungerar tillfredsställande. 
 
2. Kommunfullmäktige noterar att Nacka kommun redan idag ställer krav på att personalen 
har rätt utbildning för att arbeta förebyggande. 
 

Ärende 
Motionärerna föreslår med hänvisning till att akutsjukhusen upplever att den kommunala 
vården har låg kunskap kring trycksår, att kommunen utreder hur hemtjänsten och 
äldreboenden arbetar med att förebygga trycksår samt att kommunen ställer krav på att 
personalen har rätt utbildning för att arbeta förebyggande. 
 
Inom särskilt boende har anordnaren hälso- och sjukvårdsansvar. Äldreenheten följer upp 
samtliga särskilda boenden inom kommunen och bedömningen är att det förebyggande 
arbetet mot trycksår fungerar väl. Välfärd samhällsservice som bedriver kommunens 
särskilda boenden uppger att det förebyggande arbetet fungerar väl inom deras 
verksamheter och att förekomsten av trycksår är relativt lågt. Inom hemtjänst har regionen 
hälso- och sjukvårdsansvar och ansvarar därmed för det förebyggande arbetet med 
trycksår. Hemtjänsten ansvarar för att rapportera förändringar i kundens tillstånd till 
regionen vilket fungerar tillfredsställande. 
 
I kundvalsvillkoren ställs krav på vård- och omsorgsutbildning för personalen. Under 
utbildningen får en undersköterska kunskap kring hur trycksår ska förebyggas. Anordnaren 
har ansvar för att personalen får kompetensutveckling för att säkerställa god kvalitet hos 
kund. 
 
Förslaget i motionen kring att utreda det förebyggande arbetet föreslås mot bakgrund av 
detta avslås och att det noterar att Nacka kommun redan idag ställer krav på att personalen 
har rätt utbildning.  
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 Kommunstyrelsen 

Ordförandes signatur Justerandes signatur 
 
 
 
 

Utdragsbestyrkande 

 

Handlingar i ärendet 
Kommunstyrelsens arbetsutskott den 16 april 2019 § 60 
Tjänsteskrivelse från stadsledningskontoret den 1 april 2019 
Bilaga 1  Motion 
Bilaga 2  Protokollsutdrag kommunstyrelsens verksamhetsutskott 19 mars 2019 §14 
Bilaga 3  Protokollsutdrag äldrenämnden 20 februari 2019 §5 
 

Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens arbetsutskott den 16 april 2019 § 60 
Kommunstyrelsens arbetsutskott föreslog kommunstyrelsen besluta följande.  
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige besluta följande. 
1. Kommunfullmäktige avslår förslaget att utreda hur hemtjänst och äldreboende arbetar 
med att förebygga trycksår eftersom det inte är motiverat då det förebyggande arbetet med 
trycksår fungerar tillfredsställande. 
2. Kommunfullmäktige noterar att Nacka kommun redan idag ställer krav på att personalen 
har rätt utbildning för att arbeta förebyggande. 
Beslut i äldrenämnden den 20 februari 2019 § 5  
Äldrenämnden föreslog kommunfullmäktige att fatta följande beslut. 
1. Kommunfullmäktige avslår förslaget att utreda hur hemtjänst och äldreboende 
arbetar med att förebygga trycksår eftersom det inte är motiverat då det 
förebyggande arbetet med trycksår fungerar tillfredsställande. 
2. Kommunfullmäktige noterar att Nacka kommun redan idag ställer krav på att 
personalen har rätt utbildning för att arbeta förebyggande. 
Beslut i kommunstyrelsens verksamhetsutskott den 19 mars 2019 § 14 
Kommunstyrelsens verksamhetsutskott föreslog kommunstyrelsen besluta följande. 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige besluta följande. 
1. Kommunfullmäktige noterar att förslagen i motionen redan genomförs, att relevant 
kunskap redan finns och att situationen i Nacka kommuns egen regi är fullt hanterbar. 
2. Kommunfullmäktige avslår förslaget om att utreda frågan ytterligare. Motionen är med 
detta färdigbehandlad. 
 

Yrkanden 
Tomas Ottosson (V) yrkade bifall till förslaget i motionen. 
 

Beslutsgång 
Med avslag på Tomas Ottossons yrkande beslutade kommunstyrelsen i enlighet med 
arbetsutskottets förslag. 
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Reservationer 
Tomas Ottosson reserverade sig mot beslutet. 
 
- - - - - 
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§ 147 KFKS 2018/1103 

Motion - Stöd till studieförbunden 
Motion den 19 november 2018 av Oscar Dahlström m.fl. (V) 

Beslut 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige fatta följande beslut.  
 
Kommunfullmäktige avslår förslaget om att införa ett särskilt stöd till studieförbund och 
noterar att det redan finns stöd och bidrag att söka i kommunen och att dessa bedöms mer 
effektiva och i linje med kommunens styrmodell.  
 

Ärende 
Motionärerna föreslår att Nacka kommun återinrättar ett generellt stöd till studieförbunden 
och att Nacka kommuns stöd minst motsvarar genomsnittet i Sverige.  
 
I Nacka genomför olika studieförbund, oftast i samverkan med andra föreningar eller 
aktörer, olika typer av verksamhet såsom kulturverksamhet eller annat ideellt 
utvecklingsarbete. I Nacka har studieförbunden möjlighet att ansöka om stöd eller bidrag 
för projekt eller verksamheter som finns inom ramen för olika nämnders reglemente, 
exempelvis kulturstöd från kulturnämnden, föreningsbidrag från fritidsnämnden, 
verksamhetsbidrag från äldrenämnden, verksamhetsbidrag från socialnämnden samt 
projektstöd för inkludering från arbets-och företagsnämnden. De 10 studieförbund som 
finns i Sverige saknar i stor utsträckning direkt lokal koppling till Nacka varför effekten av 
att införa ett generellt stöd till studieförbunden på kommunal nivå kan ifrågasättas. Med 
notering om att det redan finns stöd och bidrag att söka samt att dessa bedöms mer 
effektiva och i linje med kommunens styrmodell avslås förslaget om att införa ett särskilt 
stöd till studieförbunden. 
 

Handlingar i ärendet 
Kommunstyrelsens arbetsutskott den 16 april 2019 § 61 
Protokollsutdrag från kulturnämnden den 26 mars 2019 § 18 
Tjänsteskrivelse från kultur- och fritidsenheten den 21 februari 2019 
Motionen  
 

Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens arbetsutskott den 16 april 2019 § 61 
Kommunstyrelsens arbetsutskott föreslog kommunstyrelsen fatta följande beslut. 
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Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige fatta följande beslut.  
Kommunfullmäktige avslår förslaget om att införa ett särskilt stöd till studieförbund och 
noterar att det redan finns stöd och bidrag att söka i kommunen och att dessa bedöms mer 
effektiva och i linje med kommunens styrmodell.  
Beslut i kulturnämnden den 26 mars 2019 § 18 
Kulturnämnden föreslog kommunfullmäktige fatta följande beslut.  
Kommunfullmäktige avslår förslaget om att införa ett särskilt stöd till studieförbund och 
noterar att det redan finns stöd och bidrag att söka i kommunen och att dessa bedöms mer 
effektiva och i linje med kommunens styrmodell. 
 

Yrkanden 
Tomas Ottosson (V) yrkade, med instämmande av Helena Westerling (S) och Mikael 
Carlsson (NL), bifall till förslaget i motionen. 
 
Mats Gerdau (M) yrkade bifall till arbetsutskottets förslag. 
 

Beslutsgång 
Med avslag på Tomas Ottossons yrkande beslutade kommunstyrelsen i enlighet med Mats 
Gerdaus yrkande. 
 
Johan Krogh (C) och Monica Brohede Tellström (L) närvarade ej under behandlingen av 
detta ärende på grund av jäv.  
 

Reservationer 
Tomas Ottosson reserverade sig mot beslutet. 
 

Protokollsanteckningar 
Mats Gerdau lät anteckna följande för Moderaternas kommunstyrelsegrupp. 
 
”För ett halvår sedan tog kommunfullmäktige ställning till budgeten för 2019. Endast 
vänsterpartiet föreslog då att studieförbunden skulle få bidrag, på 2 miljoner kronor. Så har 
det varit åtminstone de senaste 5 åren. Nu ansluter sig fler partier till denna vänsterpolitik 
och vill bifalla motionen. Återstår att se om de också är beredda att avsätta pengar för detta 
i sina respektive budgetar i höst, när alla löften måste betalas, eller om det bara är läpparnas 
bekännelse idag.” 
 
- - - - - 
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§ 148 KFKS 2018/1101 

Motion - Vego-norm i kommunal verksamhet 
Motion den 19 november 2018 av Oscar Dahlström m.fl. (V)  

Beslut 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktiga fatta följande beslut. 
 
Kommunfullmäktige avslår förslaget att införa vegonorm inom alla verksamheter som drivs 
på uppdrag av kommunen. Kommunfullmäktige noterar att varje verksamhet, utifrån 
kommunens styrprinciper, själv beslutar i vilken utsträckning vegetarisk kost ska erbjudas. 
 

Ärende 
Motionärerna föreslår att det i alla verksamheter i kommunen erbjuds en växtbaserad rätt 
som huvudalternativ för att göra en insats för både klimatet och folkhälsan. Förslaget är 
enligt motionärerna i linje med miljömålen i kommunens miljöprogram. Det kan 
konstateras att kommunen bedriver ett brett arbete för att höja medvetenheten kring 
klimatsmart och näringsriktiga måltider. Utifrån kommunens styrprinciper har varje 
verksamhet stort utrymme att själva besluta hur verksamheten ska utformas. Varje 
verksamhet, oavsett om det är en kommunal eller fristående anordnare, bedöms därför ha 
bäst förutsättningar att besluta i vilken utsträckning vegetarisk kost ska serveras. En 
generell vego-norm bör därför inte införas i kommunen på så sätt som föreslås i motionen. 
 

Handlingar i ärendet 
Kommunstyrelsens arbetsutskott den 16 april 2019 § 62 
Tjänsteskrivelse från inköpsenheten, Välfärd skola och Välfärdsamhällsservice den 8 april 
2019 
Bilaga 1 Motion 
Bilaga 2 Kommunstyrelsens verksamhetsutskott den 19 mars 2019 § 15 
 

Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens arbetsutskott den 16 april 2019 § 62 
Kommunstyrelsens arbetsutskott föreslog kommunstyrelsen fatta följande beslut. 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktiga fatta följande beslut. 
Kommunfullmäktige avslår förslaget att införa vegonorm inom alla verksamheter som drivs 
på uppdrag av kommunen. Kommunfullmäktige noterar att varje verksamhet, utifrån 
kommunens styrprinciper, själv beslutar i vilken utsträckning vegetarisk kost ska erbjudas. 
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Beslut i kommunstyrelsen verksamhetsutskott den 19 mars 2019 § 15 
Kommunstyrelsen verksamhetsutskott föreslog kommunstyrelsen besluta följande. 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige fatta följande beslut. 
Kommunfullmäktige avslår förslaget att införa vegonorm i Nacka eftersom verksamheterna 
ska ha ett stort utrymme att själva besluta hur verksamheten ska utformas och minskning 
av måltidernas klimatpåverkan kan ske på många olika sätt. 
 

Yrkanden 
Tomas Ottosson (V) yrkade, med instämmande av Sidney Holm (MP), bifall till förslaget i 
motionen. 
 
Mats Gerdau (M) yrkade bifall till arbetsutskottets förslag. 
 

Beslutsgång 
Med avslag på Tomas Ottossons yrkande beslutade kommunstyrelsen i enlighet med Mats 
Gerdaus yrkande. 
 

Reservationer 
Tomas Ottosson reserverade sig mot beslutet. 
 

Protokollsanteckningar 
Mats Gerdau lät anteckna följande för Moderaternas kommunstyrelsegrupp. 
 
”Vi moderater tycker att människor ska få bestämma så mycket som möjligt själva om det 
som berör dem. Personlig frihet och egenmakt är viktiga värden för oss, därför vill vi 
begränsa det politiska inflytandet över människors vardag. Nu vill några partier att politiker 
ska bestämma vilken mat som ska serveras på äldreboenden och i skolorna. Vi tycker att 
det ska bestämmas lokalt, av dem som berörs. Särskilt stötande blir förslaget när det gäller 
äldre, som själva betalar för sin mat på äldreboendena och under ett långt liv själva kunnat 
bestämma vad de ska äta. Självklart behöver de inga politiska mat-förmyndare nu heller.” 
 
- - - - - 
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§ 149 KFKS 2018/1114 

Motion - Utmärkelse för föreningar som stödjer 
samåkning 
Motion den 19 november 2018 av Oscar Dahlström m.fl. (V) 

Beslut 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige fatta följande beslut. 
 
Kommunfullmäktige avslår förslaget att föra in i utmärkelsen Utmärkt förenings kriterier 
att föreningar ska ordna samåkning eller kollektivtrafikresor vid föreningsaktiviteter utanför 
närområdet. Då följden skulle bli att föreningar med individuella aktiviteter eller 
verksamhet som kräver mycket utrustning inte skulle ha samma möjlighet att få 
utmärkelsen. 
 

Ärende 
Motionärerna föreslår att införa ett nytt kriterium i Utmärkt förening, att föreningar ska 
ordna samåkning eller kollektivtrafikresor vid föreningsaktiviteter utanför närområdet. 
 
Samtliga idrottsföreningar använder sig av samåkning i så stor utsträckning det är möjligt 
för att få ihop sin verksamhet. Föreningar med gruppaktiviteter har större möjlighet till 
samåkning än föreningar med individuella aktiviteter. Föreningar med verksamhet som 
kräver mycket utrustning har sämre förutsättningar att använda sig av resor med 
kollektivtrafik. Förslaget i motionen föreslås avslås då följden skulle bli att föreningar med 
individuella aktiviteter eller verksamhet som kräver mycket utrustning inte skulle ha samma 
möjlighet att få utmärkelsen. 
 

Handlingar i ärendet 
Kommunstyrelsens arbetsutskott den 16 april 2019 § 63 
Protokollsutdrag från fritidsnämnden den 13 mars 2019 § 19 
Tjänsteskrivelse från kultur- och fritidsenheten den 20 februari 2019 
Motionen  
 

Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens arbetsutskott den 16 april 2019 § 63 
Kommunstyrelsens arbetsutskott föreslog kommunstyrelsen fatta följande beslut. 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige fatta följande beslut. 
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Kommunfullmäktige avslår förslaget att föra in i utmärkelsen Utmärkt förenings kriterier 
att föreningar ska ordna samåkning eller kollektivtrafikresor vid föreningsaktiviteter utanför 
närområdet. Då följden skulle bli att föreningar med individuella aktiviteter eller 
verksamhet som kräver mycket utrustning inte skulle ha samma möjlighet att få 
utmärkelsen. 
  
Beslut i fritidsnämnden den 13 mars 2019 § 19 
Fritidsnämnden föreslog kommunfullmäktige fatta följande beslut. 
Kommunfullmäktige avslår förslaget att föra in i utmärkelsen Utmärkt förenings kriterier 
att föreningar ska ordna samåkning eller kollektivtrafikresor vid föreningsaktiviteter utanför 
närområdet. Då följden skulle bli att föreningar med individuella aktiviteter eller 
verksamhet som kräver mycket utrustning inte skulle ha samma möjlighet att få 
utmärkelsen. 
 

Yrkanden 
Tomas Ottosson (V) yrkade, med instämmande av Sidney Holm (MP), bifall till förslaget i 
motionen. 
 

Beslutsgång 
Med avslag på Tomas Ottossons yrkande beslutade kommunstyrelsen i enlighet med 
arbetsutskottets förslag. 
 

Reservationer 
Tomas Ottosson reserverade sig mot beslutet och ingav följande. 
 
”Förslaget är ännu viktigare idag än när vi lämnade in det i november 2018. Det ena skälet 
är att koldioxidutsläppen ökar i Sverige och att vi närmar oss ett nödläge. Det här förlaget 
är bara en liten början på vad som kommer krävas i framtiden. Det andra problemet är 
bristen på idrottsplatser för matcher och träningar i centrala Sickla, vilket betyder att det 
blir fler långa resor, ofta med bil för att komma till både träningar och hemmamatcher. 
Tjänsteskrivelsens argumentet att det redan finns samåkning är lite märkligt. Om det redan 
finns och fungerar med samåkning är det redan bra och oproblematiskt att föra in som ett 
av kriterierna för UTMÄRKT FÖRENING.” 
 

Protokollsanteckningar 
Esa Örmä (SD) lät anteckna följande för Sverigedemokraternas kommunstyrelsegrupp. 
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”Sverigedemokraterna tycker motionen slår in öppna dörrar, då frågan om samåkning är 
helt självreglerande inom de områden av civilsamhället där den är aktuell. Efter att ha själv 
varit engagerat i mina barns idrottande kan jag säga att föräldrar till barn som idrottar 
samåker själva, spontant, utan behov av offentliga åtgärder.  
Människor saknar också intresse för att medverka i den kontrollapparat, med körjournaler 
och annat, som motionsförslaget skulle göra nödvändigt.” 
 
- - - - - 
  



 
39 (93) 

 13 maj 2019 
 
 SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 
 Kommunstyrelsen 

Ordförandes signatur Justerandes signatur 
 
 
 
 

Utdragsbestyrkande 

 

§ 150 KFKS 2018/1086 

Motion - Lekvärdesfaktor för förskolors utemiljöer 
Motion den 19 november 201 av Ninni Lindberg och Pascal Fall (MP) 

Beslut 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige att fatta följande beslut. 
 
Kommunfullmäktige noterar att det redan pågår arbeten inom kommunen som uppfyller 
intentionerna bakom förslagen i motionen. Dessa bör utvärderas och arbetas in i fortsatt 
planering av förskolegårdar. Motionen är därmed färdigbehandlad. 
 

Ärendet 
Motionärerna föreslår att kommunen tar fram ett bedömningsverktyg av typen 
lekvärdesfaktor för förskolornas gårdar för att uppfylla barns behov av kvalitativa 
utemiljöer.  
 
Flera enheter är involverade i processen från att identifiera behov av förskoleplatser till att 
utforma, bygga och förvalta förskolegårdar. I Nacka bestäms förskolegårdens utformning 
och innehåll i samråd med verksamhetsutövaren men det är fastighetsägaren som har det 
yttersta ansvaret. Kommunen har framförallt möjlighet att påverka de gårdar som byggs i 
och drivs i kommunal regi. 
 
Kommunstyrelsen instämmer i att barns vistelse- och lärandemiljöer är en viktig aspekt att 
uppmärksamma vid planering. Inom Nacka kommun pågår olika utvecklingsprojekt som 
angriper frågan om kvaliteten på barns förskolegårdar. Det framgår av dessa att det inom 
organisationen finns kunskap och verktyg för att arbeta med kvalitativa förskolegårdar. 
Resultaten från befintliga utvecklingsprojekt bör tas in i fortsatt planering av förskolor och 
förskolegårdar innan behovet av att utveckla ett verktyg liknande lekvärdesfaktor för 
Nackas förskolegårdar bedöms. En eventuell framtida utveckling av ett verktyg liknande 
lekvärdesfaktor kräver ett nämndöverskridande samarbete eftersom förskolegårdarnas 
kvalitéer beror på storlek, placering, utformning och innehåll men även på hur gården 
förvaltas. 
 

Handlingar i ärendet 
Kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 23 april 2019 § 72 
Tjänsteskrivelse från enheten för strategisk stadsutveckling den 1 april 2019 
Bilaga 1 Motion  
Bilaga 2 Miljö- och stadsbyggnadsnämnden den 20 mars 2019 § 72  
Bilaga 3 Tjänsteskrivelse från planenheten den 1 mars 2019  
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Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 23 april 2019 § 72 
Kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott föreslog kommunstyrelsen fatta följande beslut. 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige att fatta följande beslut. 
Kommunfullmäktige noterar att det redan pågår arbeten inom kommunen som uppfyller 
intentionerna bakom förslagen i motionen. Dessa bör utvärderas och arbetas in i fortsatt 
planering av förskolegårdar. Motionen är därmed färdigbehandlad. 
Beslut i miljö- och stadsbyggnadsnämnden den 20 mars 2019 § 72 
Miljö- och stadsbyggnadsnämnden föreslog kommunfullmäktige fatta följande beslut.  
Kommunfullmäktige noterar att det redan pågår arbeten inom kommunen som uppfyller 
intentionerna bakom förslagen i motionen som bör utvärderas och tas in i fortsatt 
planering av förskolegårdar. Motionen är med detta färdigbehandlad. 
 

Yrkanden 
Sidney Holm (MP) yrkade, med instämmande av Mikael Carlsson (NL), Tomas Ottosson 
(V) och Helena Westerling (S), bifall till förslaget i motionen. 
 

Beslutsgång 
Med avslag på Sidney Holms yrkande beslutade kommunstyrelsen i enlighet med 
stadsutvecklingsutskottets förslag. 
 

Reservationer 
Helena Westerling reserverade sig mot beslutet för Socialdemokraternas 
kommunstyrelsegrupp och ingav följande. 
 
”Införandet av en lekytefaktor kan ge kommunen ytterligare ett verktyg för att kontrollera 
att detaljplaner ger tillräckliga friytor vid förskolor och för att senare utvärdera 
bygglovsansökningar. Det är angeläget därför att vi redan idag ser att storleken hos de fria 
lekytorna varierar stort mellan förskolorna och i flera fall är otillräcklig. Det är tveksamt om 
det som utlovas enligt tjänsteskrivelsen blir till verklighet, utan oro finns snarare till 
försämringar för barnen allteftersom Nacka förtätas. En ”lekytefaktor” skulle underlätta 
beslut som gör att barnets bästa kommer i främsta rummet.” 
 
Sidney Holm reserverade sig mot beslutet. 
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Protokollsanteckningar 
Tomas Ottosson (V) lät anteckna följande för Vänsterpartiets kommunstyrelsegrupp. 
 
”Det är svårt att utvärdera om motionssvaret är tillräckligt eftersom det generella 
lokalprogram för ny-och tillbyggnad av skolor inte finns med eller är färdigt. Vänsterpartiet 
anser att barnens behov av ytor och utrymme för lek både inomhus och utomhus är 
mycket viktigt. Utvecklingen som vi ser den är att det blir större förskolor med mindre 
utrymme per barn både inom och utomhus. Barnens fysiska psykiska och sociala utveckling 
hotas om utvecklingen fortsätter i nämnd riktning. Vänsterpartiet ser positivt på ett verktyg 
som säkerställer att barnens behov av plats och lekutrymme och som kan vara 
gränssättande mot förslag som inte uppfyller barnen grundläggande behov. Ett första steg 
vore att använda boverkets egen riktlinje på 40 kvm per barn för friyta i utemiljön 
https://www.boverket.se/sv/PBL-kunskapsbanken/regler-om-byggande/krav-pa-
byggnadsverk-tomter-mm/krav-pa-tomter/friyta-for-lek-och-utevistelse-for-forskolor-och-
skolor/.” 
 
Mikael Carlsson (NL) lät anteckna följande. 
 
”Leka kan barn göra på en mängd sätt. Leken stimulerar fantasi, rörelse och gemenskap. 
Hur en bra förskolegård kan vara utformad finns det säkert många tankar om. Nackalistan 
är positiv till motionen som vi tror kan vara ett steg på vägen att konkret se till att få med 
många viktiga funktioner för att skapa riktigt bra gårdar. Att det skulle bli mer låst eller 
byråkratiskt tror vi inte på utan tvärtom, mer stimulerande gårdar för barnen.” 
 
- - - - - 
  

https://www.boverket.se/sv/PBL-kunskapsbanken/regler-om-byggande/krav-pa-byggnadsverk-tomter-mm/krav-pa-tomter/friyta-for-lek-och-utevistelse-for-forskolor-och-skolor/
https://www.boverket.se/sv/PBL-kunskapsbanken/regler-om-byggande/krav-pa-byggnadsverk-tomter-mm/krav-pa-tomter/friyta-for-lek-och-utevistelse-for-forskolor-och-skolor/
https://www.boverket.se/sv/PBL-kunskapsbanken/regler-om-byggande/krav-pa-byggnadsverk-tomter-mm/krav-pa-tomter/friyta-for-lek-och-utevistelse-for-forskolor-och-skolor/
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§ 151 KFKS 2018/1207 

Motion - Förebyggande arbete för personer med 
funktionsvariation 
Motion den 17 december 2018 av Majvie Svärd m.fl. (S) 

Beslut 
Kommunstyrelsen föreslår att kommunfullmäktige avslår förslagen i motionen eftersom 
det redan finns ett pågående aktivt hälsoarbete för personer med funktionsnedsättning. 
 

Ärende 
I motionen föreslås att Nacka arbetar aktivt med förebyggande insatser för att förbättra 
hälsan för personer med funktionsvariation. Bedömningen är att det redan idag bedrivs ett 
kontinuerligt arbete kring att förbättra hälsovanorna för denna målgrupp, både av 
omsorgsenheten samt av utförare/anordnare. Därutöver är hälsofrämjande insatser något 
som till stor del åläggs Region Stockholm (före detta landstinget), som är en annan 
huvudman. 
 

Handlingar i ärendet 
Kommunstyrelsens arbetsutskott den 16 april 2019 § 64 
Protokollsutdrag från socialnämnden den 26 mars 2019 § 41 
Tjänsteskrivelse från stadsledningskontoret och omsorgsenheten den 7 mars 2019  
Motionen  
 

Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens arbetsutskott den 16 april 2019 § 64 
Kommunstyrelsens arbetsutskott föreslog kommunstyrelsen fatta följande beslut. 
Kommunstyrelsen föreslår att kommunfullmäktige avslår förslagen i motionen eftersom 
det redan finns ett pågående aktivt hälsoarbete för personer med funktionsnedsättning. 
Beslut i socialnämnden den 26 mars 2019 § 41 
Socialnämnden föreslog att kommunfullmäktige avslår förslagen i motionen eftersom det 
redan finns ett pågående aktivt hälsoarbete för personer med funktionsnedsättning. 
 

Yrkanden 
Khashayar Farmanbar (S) yrkade, med instämmande av Tomas Ottosson (V) och Mikael 
Carlsson (NL), bifall till förslagen i motionen. 
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Beslutsgång 
Med avslag på Khashayar Farmanbars yrkande beslutade kommunstyrelsen i enlighet med 
arbetsutskottets förslag. 
 
- - - - - 
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§ 152 KFKS 2018/1205 

Motion - Förslag om en klimatsamordnare i Nacka 
Motion den 17 december 2018 av Christina Ståldal m. fl (NL)  

Beslut 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige fatta följande beslut. 
 
Kommunfullmäktige avslår förslaget i motionen om att tillsätta en tjänst som 
klimatsamordnare och att utreda budgeteten för ett inrättande av en miljönämnd. 
 
Kommunfullmäktige noterar att tjänstemannaorganisationen och det nyinrättade 
miljöutskottet arbetar i linje i vad som föreslås i motionen. Därför finns det inget behov 
med att tillsätta en tjänst som klimatsamordnare. 
 
Motionen är därmed färdigbehandlad.  
 

Ärendet 
Motionärerna föreslår att Nacka kommun tillsätter en tjänst som klimatsamordnare med 
mål att starta en nämndverksamhet med miljöfrågor, även kallat miljönämnd.  
 
Nacka kommun har i budget för 2019–2021 beslutat om att bli en miljösmart kommun. 
För att uppnå detta inrättades under 2019 ett miljöutskott under kommunstyrelsen vars 
uppgift är att följa upp de lokala miljömålen i Nacka samt aktivt arbeta med miljö- och 
klimatåtgärder i hela kommunen. Det nyinrättade miljöutskottet bedöms därför redan 
uppfylla intentionerna bakom förslagen i motionen. Tjänstemannaorganisationen med 
fokus på miljö- och klimatfrågor är i dagsläget stabil i Nacka och därför anses det inte 
finnas behov av att tillsätta en tjänst som klimatsamordnare. 
 

Handlingar i ärendet 
Kommunstyrelsens miljöutskott den 23 april 2019 § 11 
Tjänsteskrivelse från stadsledningskontoret och miljöenheten den 27 februari 2019 
Bilaga 1 Motion 
 

Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens miljöutskott den 23 april 2019 § 11 
Kommunstyrelsens miljöutskott föreslog kommunstyrelsen fatta följande beslut. 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige fatta följande beslut. 
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Kommunfullmäktige avslår förslaget i motionen om att tillsätta en tjänst som 
klimatsamordnare och att utreda budgeteten för ett inrättande av en miljönämnd. 
Kommunfullmäktige noterar att tjänstemannaorganisationen och det nyinrättade 
miljöutskottet arbetar i linje i vad som föreslås i motionen. Därför finns det inget behov 
med att tillsätta en tjänst som klimatsamordnare. 
Motionen är därmed färdigbehandlad.  
 

Yrkanden 
Mikael Carlsson (NL) yrkade, med instämmande av Tomas Ottosson (V), Helena 
Westerling (S) och Sidney Holm (MP), bifall till förslaget i motionen. 
 
Hans Peters (C) yrkade, med instämmande av Karin Teljstedt (KD), bifall till 
miljöutskottets förslag. 
 

Beslutsgång 
Med avslag på Mikael Carlssons yrkande beslutade kommunstyrelsen i enlighet med Hans 
Peters yrkande. 
 

Reservationer 
Mikael Carlsson reserverade sig mot beslutet och ingav följande. 
 
”Att skapa en separat miljönämnd skulle enligt vår mening lyfta miljöarbetet i kommunen 
ytterligare. MSN är en av de tyngst belastade nämnderna i kommunens organisation i 
dagsläget och vår upplevelse är att stadsbyggnadsärendena dominerar stort och att 
miljöärendena kommer lite i skymundan. Detta har majoriteten också sett och försökt 
åtgärda detta genom skapandet av KSMU. VI anser dock att en sammanhållen Miljönämnd 
skulle leda till samordningsvinster när man håller ihop frågorna under samma paraply. Att 
ha en klimatsamordnare som kan leda arbetet med vad vi anser vara en av de absolut 
viktigaste frågorna under de närmsta mandatperioderna skulle ytterligare förbättra 
kommunens förberedelser och arbete med klimatfrågor.” 
 

Protokollsanteckningar 
Tomas Ottosson lät anteckna följande för Vänsterpartiets kommunstyrelsegrupp. 
 
”Vänsterpartiet har lämnat liknande förslag tidigare men inte om att skapa en ny nämnd. 
Klimatförändringarna är redan här och våra insatser från kommunens sida behöver 
utvecklas och bli bättre på att ge stora resultat och det är bråttom. Senaste mätningarna 
från 2018 visar på ett ökat utsläpp av koldioxid, ett i allra högsta grad negativt trendbrott 
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som tydligt visar att omställningen till ett fossilfritt samhälle knappt har börjat. En 
klimatsamordnare och egen nämnd för att viktiggöra klimatfrågorna och med ansvar för en 
koldioxidbudget tror vi kan öka takten i det livsviktiga arbetet på att ställa om samhället till 
ett fossilfritt.” 
 
Hans Peters lät anteckna följande för Centerpartiets kommunstyrelsegrupp. I 
protokollsanteckningen instämde Karin Teljstedt och Mats Gerdau för sina respektive 
kommunstyrelsegrupper. 
 
”Klimatsmart kommun är ett av alliansens fyra fokusområden under denna mandatperiod. 
Vi har därför inrättat kommunstyrelsens miljöutskott för att just samordna och 
effektivisera det övergripande strategiska miljöarbetet. Att inrätta en miljönämnd skulle 
enligt vår uppfattning inte göra arbetet enklare eller mer effektivt. Kommunstyrelsen har 
däremot ett naturligt samordnande ansvar i bl.a. klimatfrågorna. 
 
Vi bedömer att vi redan idag har den bemanning och den kompetens som behövs för detta 
arbete. Om vi, under kommande år skulle bedöma att mer personella resurser behövs, så 
kommer vi att besluta om det.” 
 
- - - - - 
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§ 153 KFKS 2019/93 

Motion – Förslag om p-bevakning 
Motion den 28 januari 2019 av Esa Örmä (SD) 

Beslut 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige fatta följande beslut. 
 
Kommunfullmäktige avslår förslagen i motionen eftersom kommunen redan har god 
kontroll på bötfällda fordon och fordonsvrak samt att föreslagen hantering i motionen är 
myndighetsutövning och därmed inte kan delegeras till extern avtalspart. 
 

Ärende 
Motionären anför att fordon med karaktär av skrotbilar, eller med mycket omfattande 
obetalda p-böter, eller med körförbud, eller ägda av s k "bilmålvakter" som kan ha 
dussintalsoförsäkrade fordon i register är några exempel på ett ökande problem för Nacka 
kommun och att kommunen behöver göra mer för att hjälpa Polisen. Kommunen har 
mycket god kontroll över vilka fordon som har över 5000 kronor i restförda 
parkeringsanmärkningar och som i förlängningen också skulle kunna riskera att bli 
utdömda som vrak. Nacka kommun upptäckte under 2018 endast ett tjugotal fordon med 
över 5000 kr i restförda parkeringsanmärkningar och dessa var oftast varit i så pass dåligt 
skick att kommunen valde att bedöma dessa som vrak. I konklusion görs redan 
systematiska och kontinuerliga slagningar på felparkeradefordon i systemet. Hanteringen är 
ytterst myndighetsutövning och kan inte delegeras – ej heller kan särskild ersättning utges 
till kontrakterat parkeringsbolag, enligt gällande avtal. 
 

Handlingar i ärendet 
Kommunstyrelsens arbetsutskott den 16 april 2019 § 65 
Protokollsutdrag från natur- och trafiknämnden den 26 mars 2019 § 46 
Tjänsteskrivelse från trafikenheten den 4 mars 2019  
Motionen  
 

Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens arbetsutskott den 16 april 2019 § 65 
Kommunstyrelsens arbetsutskott föreslog kommunstyrelsen fatta följande beslut. 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige fatta följande beslut. 
Kommunfullmäktige avslår förslagen i motionen eftersom kommunen redan har god 
kontroll på bötfällda fordon och fordonsvrak samt att föreslagen hantering i motionen är 
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myndighetsutövning och därmed inte kan delegeras till extern avtalspart. 
Beslut i natur- och trafiknämnden den 26 mars 2019 §46 
Natur- och trafiknämnden föreslog kommunfullmäktige fatta följande beslut. 
Kommunfullmäktige avslår förslagen i motionen eftersom kommunen redan har god 
kontroll på bötfällda fordon och fordonsvrak samt att föreslagen hantering i motionen är 
myndighetsutövning och därmed inte kan delegeras till extern avtalspart. 
 

Yrkanden 
Esa Örmä (SD) yrkade bifall till förslagen i motionen.  
 

Beslutsgång 
Med avslag på Esa Örmäs yrkande beslutade kommunstyrelsen i enlighet med 
arbetsutskottets förslag. 
 

Protokollsanteckningar 
Esa Örmä lät anteckna följande för Sverigedemokraternas kommunstyrelsegrupp. 
 
”Sverigedemokraterna vill först av allt motsätta sig övertolkningen att privata p-bolag skulle 
ombesörja själva bortforslingen av fordon enligt motionens yrkanden. Detta är inte vad 
motionen yrkar, och skulle också strida mot relevanta författningar. Självfallet ska 
kommunen genomföra själva bortforslingen i varje fall. 
Sverigedemokraterna vill att privata p-bolag, vilka som än är upphandlade av kommunen, 
ska spana efter och upptäcka bortforslingsbara fordon, och premieras för detta när 
kommunen har lyckats genomföra bortforslingen i fråga. 
Sverigedemokraterna vill också rikta fullmäktiges uppmärksamhet på allvaret i frågan. I 
Dalarnas län har en person redan körts ihjäl av ett fordon av samma slag som motionen tar 
sikte på *, och en motsvarande olycka har inträffat i Nacka**. 
Påståenden om att bara ett 20-tal skrotbilar i Nacka skulle vara ett problem motsägs av data 
som Sverigedemokraterna förfogar över, varinom det utsägs att minst 30 skrotbilar finns i 
Nacka och kan förväntas användas regelbundet trots körförbud. Ett mörkertal kan också 
förväntas finnas.” 
 
- - - - - 
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§ 154 KFKS 2019/95 

Motion- Tiggeriförbud i Nacka 
Motion den 28 januari 2019 av Esa Örmä m.fl. (SD)  

Beslut 
Kommunstyrelsen förslår kommunfullmäktige att avslå förslagen i motionen då sakfrågan 
redan har behandlats och avslagits i fullmäktige i samband med ärende om lokala 
ordningsföreskrifter. Motionen är därmed slutbehandlad. 
 

Ärende 
Det finns stöd i en dom som meddelades av Högsta förvaltningsdomstolen den 17 
december 2018 att besluta om föreskrift med tiggeriförbud i de lokala 
ordningsföreskrifterna. Förutsättningarna är att föreskriften är tydlig och omfattar 
avgränsade geografiska områden där föreskriften verkligen behövs och därmed inte är för 
långtgående eller för ingripande. Då fullmäktige nyligen har beslutat (den 4 mars 2019) om 
nya lokala ordningsföreskrifter och det i samband med detta dessutom framställdes ett 
yrkande om tiggeriförbud som avslogs, finns det emellertid skäl att åter avslå förslagen i 
motionen. 
 

Handlingar i ärendet 
Kommunstyrelsens arbetsutskott den 16 april 2019 § 66 
Tjänsteskrivelse från stadsledningskontoret den 8 april 2019  
Motionen 
Protokollsutdrag från natur och trafiknämnden den 26 mars 2019 § 47 
Tjänsteskrivelse från enheten för drift offentlig utemiljö den 13 mars 2019 
 

Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens arbetsutskott den 16 april 2019 § 66 
Kommunstyrelsens arbetsutskott föreslog kommunstyrelsen fatta följande beslut. 
Kommunstyrelsen förslår kommunfullmäktige att avslå motionen då sakfrågan redan har 
behandlats och avslagits i fullmäktige i samband med ärende om lokala 
ordningsföreskrifter. Motionen är därmed slutbehandlad. 

Beslut i natur och trafiknämnden den 26 mars 2019 §47 
Natur och trafiknämnden föreslog att kommunfullmäktige fattar följande beslut. 
Kommunfullmäktige avslår motionen då sakfrågan redan har behandlats och avslagits i 
fullmäktige i samband med ärende om lokala ordningsföreskrifterna. Motionen är därmed 
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slutbehandlad. 
 

Yrkanden 
Esa Örmä (SD) yrkade bifall till förslagen i motionen.  
 
Tomas Ottosson (V) yrkade, med instämmande av Khashayar Farmanbar (S), Mikael 
Carlsson (NL), Sidney Holm (MP) Gunilla Grudevall-Steen (L), Karin Teljstedt (KD) och 
Hans Peters (C), bifall till arbetsutskottets förslag. 

Beslutsgång 
Med avslag på Esa Örmäs yrkande beslutade kommunstyrelsen i enlighet med Tomas 
Ottossons yrkande. 
 

Protokollsanteckningar 
Esa Örmä lät anteckna följande för Sverigedemokraternas kommunstyrelsegrupp. 
 
”Sverigedemokraterna vill anföra att flera svenska kommuner, bl a Vellinges och 
Katrineholms kommuner, har infört tiggeriförbud liknande det som Sverigedemokraterna 
yrkar på, utan problem eller negativa konsekvenser. Den som vill motsätta sig tiggeriförbud 
kan alltså inte peka på några fakta som skulle tala emot tiggeriförbud, utan har enkelt i 
praktiken tagit ställning för att det är bra med tiggeri i Sverige.” 
 
Khashayar Farmanbar lät anteckna följande till protokollet för Socialdemokraternas 
kommunstyrelsegrupp. 
 
”Tiggeri är inget yrke och ska aldrig accepteras som sådan. I Europa finns det länder med 
arbetsmarknad med stora klyftor där en del fastnar i extremt låga löner, länder med svaga 
fackföreningar och avsaknad av rimliga villkor på arbetsmarknaden, på många sätt en 
överdriven förlängning av den nyliberala högerns dröm om arbetsmarknaden. Det finns de 
som hävdar att det ger mer för människorna längst ner i pyramiden på dessa 
arbetsmarknader att bli tiggare i Sverige. Är det rimligt att andra länders dåliga 
arbetsmarknad ska leda till att tiggeri etableras som yrke i Sverige? Självklart inte. 
Det finns de som hävdar att det humana vore att låta människor tigga. Är höjden av 
humanism att tillåta människor förbli i armod, sittandes och tiggandes? Svaret är förstås 
nej. 
Vi ser länder som Rumänien och Bulgarien som kränker en del av sina invånares 
rättigheter. Allt från att inte kunna få ID-handlingar till ovärdig behandling i samhället. 
När vi ser denna armod, förtryck och utsatthet är det lätt att tappa tilltron till möjligheten 
till goda lösningar. Den stora frågan är om lösningen är att förbjuda enskilda individer att 
kunna be om hjälp? Självklart inte. 
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Friedrich Nietzsche skrev ”Stirrar du för länge in i avgrunden, stirrar avgrunden tillbaka in i 
dig.” Vi tror inte att den utsatthet och den avgrund som vi ser idag får sitt svar i en lösning 
hämtad från avgrunden. För det är inte rimligt att förbjuda enskilda människor att kunna be 
om hjälp. Därför kan vi inte ställa oss bakom förslaget på att förbjuda tiggeriet i Nacka. 
 
Hans Peters (C) lät anteckna följande till protokollet för Centerpartiets arbetsutskottsgrupp: 
 
”Frågan om tiggeriförbud har aktualiserats i ett antal kommuner under senare tid. Från 
Centerpartiets sida är vi emot det. 
Det finns tydliga problem i vissa EU-länder kring hur man behandlar och hanterar olika 
minoriteter. Fattigdom, utanförskap och arbetslöshet präglar vardagen för en del av 
befolkningen i framför allt Rumänien och Bulgarien. Det är anmärkningsvärt att 
regeringarna i dessa länder inte tar ansvar för eller inkluderar sina medborgare fullt ut. 
Detta trots bidrag och stöd från EU till dessa länder i miljardklassen varje år. Dessa frågor 
måste dock hanteras på EU-nivå. Och press måste sättas från EU mot dessa staters 
regeringar. 
Fattigdomen och arbetslösheten driver en del människor från sina hemländer till att åka 
utomlands för att tigga och försöka få någon form av arbete.  
Att förbjuda tiggeri i Nacka löser inte dessa människors problem att försörja sig. Och det 
löser inte heller tiggerifrågan vare sig i Nacka eller andra platser i landet. Risken är i stället 
att om detta skulle förbjudas i Nacka skulle de berörda personerna flytta vidare till andra 
platser i andra kommuner. 
Att det skulle vara ett stort problem att några personer ber om pengar till sin försörjning på 
några platser i Nacka, är en kraftig överdrift. Däremot uppstår ofta problem vid olagliga 
bosättningar med sanitära olägenheter, skräp och bråte av olika slag. Det finns dock redan 
idag lagliga möjligheter att avhysa den typen av boenden. 
Centerpartiet vill i stället göra det enklare att anställa personer för enklare jobb, vilket skulle 
kunna leda till att människor utan utbildning och större språkkunskaper lättare skulle kunna 
försörja sig utan att behöva tigga. 
En annan fråga i detta är, vad som menas med passiv insamling av pengar. Finns det inte 
risk för att tex någon förening, t. ex Röda korset eller Läkare utan gränser, som också 
brukar samla in pengar, också är att betrakta som passiv insamling av pengar? Var ska 
gränsen dras? Detsamma gäller barn och unga som exempelvis samlar in pengar till 
scoutkåren eller klassresan.” 
 
Lisa Rasmussen (V) lät anteckna följande för Vänsterpartiets kommunstyrelsegrupp. 
 
”Vänsterpartiet är mycket nöjda med den debatt som fördes kring vad som behöver göras 
för de människor som är så pass socialt utsatta att de inte ser någon annan möjlig 
försörjning än att tigga. Vi hörde att det fanns en stor enighet om att inte göra något för 
dessa inte är bra. Nu beslutade vi att förbjuda dem att tigga inte skulle vara det vi måste 
göra annorlunda. Det fanns flera partier än Vänsterpartiet som hade idéer om vad vi ska 
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göra annorlunda för att också stödja denna grupp till egen försörjning. Vi ser fram emot 
fortsatta diskussioner och framtida beslut om detta.” 
 
Mats Gerdau (M) lät anteckna följande till protokollet för Moderaternas 
kommunstyrelsegrupp. 
 
”Vi Moderater är positiva till ett lokalt tiggeriförbud. Där har vi lagt ett eget förslag inom 
ramen för de lokala ordningsföreskrifterna. Vi hänvisar därför till den protokollsanteckning 
som gjordes i samband med att det ärendet behandlades i mars 2019: 
Man kan självklart inte förbjuda fattigdom eller hindra människor från att be om hjälp, men 
vi menar att tiggeriet snarare gör att människor fastnar i riktigt dåliga levnadsförhållanden 
och att man permanentar deras fattigdom. Tiggeri är vare sig ett värdigt sätt att leva eller en 
långsiktig väg ur fattigdom och utanförskap. 
Ett tiggeriförbud markerar att samhället inte godtar tiggeri som försörjning i Sverige och 
det 
skulle bidra till att stoppa det utnyttjande av utsatta människor som tiggeriet faktiskt 
innebär. 
Många av de tiggare som finns i Sverige styrs av kriminella aktörer som tjänar pengar på 
deras utsatthet. Tiggarna exploateras, de utsätts för våld och förnedring och kvinnorna 
tvingas inte sällan in i prostitution. Även i Nacka. Det är ett ovärdigt liv. 
Om man vill bli av med tiggeriet, vilket vi moderater vill, så måste man förnya politiken. 
Den 
nuvarande politiken fungerar bevisligen inte. Eftersom problemen är nationella borde de 
också lösas på nationell nivå, med ett nationellt tiggeriförbud och tuffare krav på främst 
Rumänien och Bulgarien att hjälpa sina utsatta medborgare. Detta sa även 
socialdemokraterna i Nacka före valet, men sviker väljarna nu när de röstar emot exakt 
sådant förslag i kommunfullmäktige. 
Nuvarande vänsterregering förefaller inte intresserad av att lösa problemen och då är vi 
beredda att göra vad vi kan lokalt i Nacka. Det innebär förbud mot tiggeri på vissa platser 
runt centrumanläggningar och matbutiker. En majoritet i kommunfullmäktige har dessvärre 
gjort blundandet till politik, vi tror inte att det är en framgångsrik väg. Problem måste lösas, 
även om de är svåra! 
 
Monica Brohede Tellström (L) lät anteckna följande för Liberalernas 
kommunstyrelsegrupp. 
 
”Under senare år har många fattiga EU-medborgare sökt sig till Sverige för att tigga. 
Tiggeri är inte lösningen på den sociala misären i fattiga länder. Inte heller är förbud mot 
tiggeri någon lösning på fattigdomen.  
 
Den fria rörligheten i EU ger alla rätt att besöka Sverige tillfälligt i tre månader, även utan 
att ha arbete här. Men svensk lag ska följas och ingen har rätt att slå upp boplatser var som 
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helst, skräpa ner eller göra intrång på privat mark. Akut hjälp ska ges när det behövs, men 
inte på ett sätt som bidrar till att fler stannar i tiggeri. Det förekommer att tiggare utnyttjas 
och utsätts för både tvång och människohandel. Detta ska bekämpas som den allvarliga 
brottslighet det är och lagskyddet ska vara starkt. 
 
För tiggande EU-migranter finns den långsiktiga lösningen i länder som Rumänien och 
Bulgarien. Samtidigt måste problemet upp på EU-nivå.  
 
Liberalerna har lagt ett politikerinitiativ i socialnämnden om att arbeta uppsökande med 
hemlösa och tiggare som vistas i Nacka, med syfte att dels klargöra vilka regler och lagar 
som gäller för t.ex. bosättning, hur och var man slänger skräp, regler för öppen eld, och 
dels informera om vilken hjälp de kan få med t.ex. härbärge, eller hjälp till hemresa. Man 
kan även erbjuda stöd till de som man misstänks utsätts för kriminalitet, och förmedla 
trygga poliskontakter.  
 
Stockholms stad har sedan flera år tillbaka en EU-enhet som kan vara en förebild också för 
Nacka. 
 
Mikael Carlsson lät anteckna följande. 
 
”Vi tycker att det är fel väg att gå att förbjuda tiggeri, de problem som idag uppstått kring 
tiggarna i vår kommun är sådant som i de flesta fall redan idag är otillåtet. VI vill därför att 
det satsas mer på ordningsvakter och trygghetsskapande åtgärder än att förbjuda tiggeriet. 
Vi tycker det är viktigt att tydliggöra vilka regler som gäller för de tiggare vi har så att 
onödiga störningsmoment inte uppstår.” 
 
- - - - - 
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§ 155 KFKS 2019/97 

 
Motion - Markanvisningstävling för plusenergihus 
Motion den 28 januari 2019 av Sidney Holm och Lisskulla Zayane (MP) 

Beslut 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige att fatta följande beslut. 
 
Kommunfullmäktige noterar att marknaden redan idag producerar energieffektiva hus och 
att motionen därmed anses färdigbehandlad. 
 

Ärendet 
Motionärerna föreslår att fullmäktige ska ge kommunstyrelsen i uppdrag att genomföra en 
markanvisningstävling för ett ”plusenergi-flerbostadshus”, d.v.s. ett hus som producerar 
mer energi än vad det gör av med. Motionärerna vill främja det klimatsmarta byggandet i 
Nacka och lyfter fram exempel på byggda och kommande plusenergihus på andra platser i 
Sverige. 
 
Det kan konstateras att tekniska krav för ett plusenergihus kan uppfattas som otillåtna 
särkrav. I undantagsfall är det möjligt att markanvisa för plusenergi-flerbostadshus. 
Samtidigt ska det lyftas fram att exploatörer redan idag bygger energieffektiva hus eftersom 
det efterfrågas av marknaden samt att det i gällande lagstiftning finns specificerat att 
byggnader ska uppfylla vissa nivåer av energihushållning och värmeisolering. Sammantaget 
bedöms det därför inte behövligt att ställa denna typ av villkor vid markanvisning för att 
åstadkomma ett energieffektivt hus, eftersom marknaden redan idag producerar 
energieffektiva hus. 7 

Handlingar i ärendet 
Kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 23 april 2019 § 73 
Tjänsteskrivelse från enheten för strategisk stadsutveckling den 15 april 2019 
Bilaga 1 Motion  
 

Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 23 april 2019 § 73 
Kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott föreslog kommunstyrelsen fatta följande beslut.  
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige att fatta följande beslut: 
Kommunfullmäktige noterar att marknaden redan idag producerar energieffektiva hus och 
att motionen därmed anses färdigbehandlad. 
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Yrkanden 
Sidney Holm (MP) yrkade, med instämmande av Tomas Ottosson (V) och Helena 
Westerling (S), bifall till förslaget i motionen. 
 

Beslutsgång 
Med avslag på Sidney Holms yrkande beslutade kommunstyrelsen i enlighet med 
stadsutvecklingsutskottets förslag. 
 

Protokollsanteckningar 
Tomas Ottosson lät anteckna följande för Vänsterpartiets kommunstyrelsegrupp. 
 
”Motionen är bra och kan bli ännu bättre om det gäller flera än ett hus. Som motionärerna 
skriver - Om vi ska ha någon chans att nå det globala klimatmålet att hålla uppvärmning av 
planeten under två grader, måste vi agera NU. Nacka kommun har som motto att vara bäst 
på att vara kommun vilket klingar lite ihåligt om vi inte ligger i framkant även när det gäller 
klimatsmart byggande. Vi ska bygga mycket NU, och gör vi ingenting radikalt NU, får våra 
barn och barnbarn lida SEN. Med andra ord menar vänsterpartiet att plusenergihus alltid 
borde byggas i Nacka när det är möjligt. ” 
 
Helena Westerling lät anteckna följande för Socialdemokraternas kommunstyrelsegrupp. 
 
”Det här är ett bra förslag. När kommunfullmäktige antog översiktsplanen föreslog 
Socialdemokraterna, då som enda parti, att plusenergihus skulle vara ett av de alternativ 
som översiktsplanen skulle lyfta som ett önskvärt och positivt exempel. Vi noterar tyvärr 
att alliansen fortfarande har samma negativa inställning till att leda i klimatomställningen.” 
 
Mats Gerdau (M) lät anteckna följande för Moderaternas kommunstyrelsegrupp. 
 
”Byggandet i Nacka ska vara miljövänligt och energieffektivt. Vi ser många exempel på att 
så också sker och att marknaden tar ansvar för att utveckla nya, effektiva och klimatsmarta 
produktionsmetoder. Ibland tar det lite längre tid och branschen kan behöva utmanas, men 
trots allt är marknadsekonomi alltid att föredra. Vi ser många exempel på energieffektiva 
byggnader i Nacka. På Nya gatan ska Svea fastigheter bygga noll-energihus, i Tollare har 
flera plus-energihus helt i trä byggts och på Nybackatomten bygger Aros bostad 
klimatsmart och helt i trä. Detta sker utan krav i markanvisningar och andra politiska krav. 
 
Förutom att byggbranschen i allt snabbare takt anammar ett miljövänligare byggande och 
att förslagen därför inte behövs, så är förslagen dessutom direkt olagliga. Kommunerna får 
inte ställa sk tekniska särkrav i vare sig detaljplaner eller markanvisningar och hit hör just 
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andra energikrav än de som tagits fram av Boverket. Om kommunen skulle göra det så är 
de ”utan verkan” för att citera plan- och bygglagen.” 
 
- - - - - 
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§ 156 KFKS 2019/254 

Motion - Medlemskap i Carbon Neutral Cities Alliance  
Motion den 4 mars 2019 av Khashayar Farmanbar (S) 

Beslut 
Kommunstyrelsen föreslår att kommunfullmäktige avslår förslaget i motionen om att 
ansöka om medlemskap i Carbon Neutral Cities Alliance med anledning att Nackas har 
medlemskap i Eurocites där miljö- och klimatfrågorna redan är prioriterade.  
 
Motionen är med detta färdigbehandlat.  
 

Ärendet 
Motionären föreslår att Nacka kommun ska ansöka om att bli en del av Carbon Neutral 
Cities Alliance (CNCA). Carbon Neutral Cities Alliance är ett internationellt nätverk av 
städer som alla eftersträvar en minskning av utsläppen av drivhusgaser med 80–100 
procent fram till år 2050 eller tidigare. 
 
Nacka kommun har idag ett medlemskap i Eurocites. Nackas huvudsakliga drivkraft till att 
vara med i Eurocities är möjligheten att spana utåt, lära av andra städers erfarenheter samt 
inspireras till utveckling inom kommunens olika verksamheter. 
 
Sammantaget föreslås att förslaget i motionen avslås.  
 

Handlingar i ärendet 
Kommunstyrelsens miljöutskott den 23 april 2019 § 12 
Tjänsteskrivelse från stadsledningskontoret och miljöenheten den 4 april 2019 
Bilaga 1 Motion  
 

Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens miljöutskott den 23 april 2019 § 12 
Kommunstyrelsens miljöutskott föreslog kommunstyrelsen fatta följande beslut. 
Kommunstyrelsen föreslår att kommunfullmäktige avslår förslaget i motionen om att 
ansöka om medlemskap i Carbon Neutral Cities Alliance med anledning att Nackas har 
medlemskap i Eurocites där miljö- och klimatfrågorna redan är prioriterade.  
Motionen är med detta färdigbehandlat.  
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Yrkanden 
Khashayar Farmanbar (S) yrkade, med instämmande av Tomas Ottosson (V) och Mikael 
Carlsson (NL), bifall till förslaget i motionen. 
 

Beslutsgång 
Med avslag på Khashayar Farmanbars yrkande beslutade kommunstyrelsen i enlighet med 
miljöutskottets förslag. 
 
- - - - - 
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§ 157 KFKS 2013/267-251 

Utvecklande av överklagan, verksamhetsområde och 
tillhandahållande av allmänna vattentjänster i Dalvägen - 
Gustavsviksvägen 

Beslut 
Kommunstyrelsen antar förslag till utvecklande av överklagan av länsstyrelsens beslut om 
bestämmande av verksamhetsområde och tillhandahållande av allmänna vattentjänster i 
Dalvägen - Gustavsviksvägen. 
 
Kommunstyrelsen uppdrar åt kommunjuristerna Camilla Carlén och Jonas Finnsson, eller 
den som endera av dem sätter i sitt ställer, att föra kommunens talan i domstol i mål om 
överklagande av länsstyrelsens beslut. 
 
Beslutet justeras omedelbart.  
 

Ärendet 
Länsstyrelsen har i ett beslut förelagt Nacka kommun att för området som omfattas av 
förslag till detaljplan Dalvägen - Gustavsviksvägen, senast den 31 december 2022 
bestämma verksamhetsområde samt tillgodose behovet av allmänna dricksvatten- och 
spillvattentjänster genom en allmän anläggning. Kommunen har på grund av domstolens 
tidsfrister sedan tidigare överklagat länsstyrelsens beslut och ska nu utveckla sin talan.   
 
I utvecklande av talan yrkar kommunen att mark- och miljödomstolen ska ändra 
länsstyrelsens beslut på så sätt att tidsfristen för bestämmande av verksamhetsområde samt 
tillgodoseendet av detta behov genom en allmän anläggning knyts till den tidpunkt då 
kommunen kan få tillträde till den mark som behövs för att bygga ut vatten- och 
spillvattenledningarna i allmän platsmark. Fyra år har bedömts som rimlig utbyggnadstid. 
Andra och tredjehandsyrkanden har också formulerats.  
 
Kommunen motsätter sig inte att verksamhetsområde ska bestämmas eller att utbyggnad av 
kommunalt vatten och spillvatten ska ske i området. Däremot invänder kommunen mot 
den av länsstyrelsen angivna tidpunkten den 31 december 2022. För kommunens del är det 
angeläget att följa egen planering för utbyggnad i syfte att få till stånd en effektiv utbyggnad 
ur tekniskt, ekonomiskt, juridiskt och praktiskt perspektiv. 
 

Handlingar i ärendet 
Kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 23 april 2019 § 65 
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Tjänsteskrivelse från exploateringsenheten Nacka den 9 april 2019 
Bilaga 1 Förslag till utvecklande av överklagande, inklusive bilagor 
Bilaga 2 Överklagande 
 

Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 23 april 2019 § 65 
Kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott föreslog kommunstyrelsen fatta följande beslut.  
Kommunstyrelsen antar förslag till utvecklande av överklagan av länsstyrelsens beslut om 
bestämmande av verksamhetsområde och tillhandahållande av allmänna vattentjänster i 
Dalvägen - Gustavsviksvägen 
Kommunstyrelsen uppdrar åt kommunjuristerna Camilla Carlén och Jonas Finnsson, eller 
den som endera av dem sätter i sitt ställer, att föra kommunens talan i domstol i mål om 
överklagande av länsstyrelsens beslut. 
Beslutet justeras omedelbart.  
 

Yrkanden 
Mikael Carlsson (NL) yrkade avslag på förslaget från exploateringsenheten Nacka och 
yrkade istället att länsstyrelsens förslag till beslut ska beviljas eftersom detta ärende endast 
är ett miljö- och vattenärende, i enlighet med gällande lagstiftning. 
 

Beslutsgång 
Med avslag på Mikael Carlssons yrkande beslutade kommunstyrelsen i enlighet med 
stadsutvecklingsutskottets förslag. 
 

Reservationer 
Mikael Carlsson reserverade sig mot beslutet och ingav följande. 
 
”Nackalistan yrkar på följande yttrande och skrivelse och på avslag på tjänstehandlingens 
förslag angående överklagandet av länsstyrelsens beslut om tillhandahållande av allmänna 
vattentjänster i Dalvägen – Gustavsviksvägen. Istället yrkar Nackalistan på att 
länsstyrelsens förslag till beslut ska beviljas eftersom detta ärende endast är ett miljö- och 
vattenärende, i enlighet med gällande lagstiftning. Miljöfrågan i ärendet är det som 
länsstyrelsen helt riktigt uppehåller sig vid eftersom det enligt lagen inte gäller andra 
ovidkommande faktorer som detaljplaneläggning mm. I förslaget till överklagan anförs i 
tjänstehandlingen att tidsaspekten är för kort. Redan för 8 år sedan så överklagade en 
fastighetsägare till länsstyrelsen ett krav från kommunen att med kort tidsintervall ordna en 
förbättrad reningsanordning av VA-utsläpp. Då anfördes det från kommunen att man 
inom en snar framtid skulle ordna hela områdets VA-situation. Detta har inte blivit 
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verklighet. Från initierat håll inom området meddelas att redan på 60-talet så meddelade 
kommunen att man skulle ordna med kommunalt vatten/VA. Av det inte har blivit något 
av detta heller vet många av de boende som under många år har hört och fått liknande 
tidsinformation.  
I dagens läge så vill kommunen fortsätta att försämra den redan mycket kraftigt förorende 
Baggensfjärden i ytterligare 5 – 6 år, om inte längre, eftersom en detaljplan kan ta mycket 
längre tid än så. Det strider mot kommunens miljöpolicy, mot Sveriges och Nackas antagna 
klimatmål om vatten. År 2027 ska vatten i hav och sjöar i Nacka åtminstone inte ha ett 
sämre läge än idag. Med ytterligare utsläpp av egna Va-anläggningar så försämras 
Baggensfjärden vatten och status ytterligare trots att man från styrande politiskt håll har 
vetat om problemet i åtskilliga år och haft en lång tid på sig att åtgärda det. Alla anförda 
övriga sakskäl hör inte ihop med vattenlagen och borde ha kunnat förutses och hanterats 
på ett bättre sätt än att ytterligare ännu en gång komma och tigga om ca 6 – 10 års mer 
utsläpp av ej otillräckligt renat vatten i Baggensfjärden.  
Kunskapen om Baggensfjärdens alltmer förorenade vatten och brunnars påverkan på detta 
är inget nytt utan – GAMMAL KUNSKAP SOM BORDE HA HANTERATS FÖR 
LÄNGE SEDAN.  
Kunskapen om vattenlagen och dess särskiljande från andra faktorer som detaljplaner och 
övrig exploatering är – GAMMAL KUKNSKAP SOM FINNS OCH BORDE HA 
HANTERATS FÖR LÄNGE SEDAN.  
Det är inget annat än en skandal om detta får fortsätta i stid mot miljöhänsyn och mot 
invånarnas berättigade intresse av fullgoda VA-anläggningar genom att bevilja ytterligare 
utsträckt tid före reningsåtgärd. ” 
 

Protokollsanteckningar 
Tomas Ottosson (V) och Helena Westerling (S) lät anteckna följande för sina respektive 
kommunstyrelsegrupper. 
I protokollsanteckningen instämde Sidney Holm (MP) för Miljöpartiets 
kommunstyrelsegrupp. 
 
”Vi ser att grunden för överklagandet till Mark och miljödomstolen är viktiga aspekter att 
ta med i tidsplaneringen för genomförandet av förnyelseplaneringen i sydöstra Boo med 
vatten-avlopp och vägar. Vi ser att det samordningsbehov, tekniska, juridiska och 
ekonomiska förutsättningar som finns är viktigt att lösa så genomförandet av vägarna och 
va anläggningarna blir korrekt utfört och med rimlig ekonomi. Med det sagt vill vi också 
understryka vikten av att processen går så fort som möjligt med tanke på alla boendes 
grundläggande behov av rent vatten.” 
 
- - - - - 
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§ 158 KFKS 2015/101-251 

Utvecklande av överklagan, verksamhetsområde och 
tillhandahållande av allmänna vattentjänster i 
Mjölkudden – Gustavsviks gård 

Beslut 
Kommunstyrelsen antar förslag till utvecklande av överklagan av länsstyrelsens beslut om 
bestämmande av verksamhetsområde och tillhandahållande av allmänna vattentjänster i 
Mjölkudden - Gustavsviksgård, med undantag för Bergholmen. 
 
Kommunstyrelsen uppdrar åt kommunjuristerna Camilla Carlén och Jonas Finnsson, eller 
den som endera av dem sätter i sitt ställer, att föra kommunens talan i domstol i mål om 
överklagande av länsstyrelsens beslut. 
 
Beslutet justeras omedelbart.  
 

Ärendet 
Länsstyrelsen har i ett beslut förelagt Nacka kommun att för området som omfattas av 
förslag till detaljplan Mjölkudden – Gustavsviks gård, med undantag för Bergholmen, 
senast den 31 december 2022 bestämma verksamhetsområde samt tillgodose behovet av 
allmänna dricksvatten- och spillvattentjänster genom en allmän anläggning. Kommunen har 
på grund av domstolens tidsfrister sedan tidigare överklagat länsstyrelsens beslut och ska 
nu utveckla sin talan.   
 
I utvecklande av talan yrkar kommunen att mark- och miljödomstolen ska ändra 
länsstyrelsens beslut på så sätt att tidsfristen för bestämmande av verksamhetsområde samt 
tillgodoseendet av detta behov genom en allmän anläggning knyts till den tidpunkt då 
kommunen kan få tillträde till den mark som behövs för att bygga ut vatten- och 
spillvattenledningarna i allmän platsmark. Fyra år har bedömts som rimlig utbyggnadstid. 
Andra och tredjehandsyrkanden har också formulerats. 
 
Kommunen motsätter sig inte att verksamhetsområde ska bestämmas eller att utbyggnad av 
kommunalt vatten och spillvatten ska ske i området. Däremot invänder kommunen mot 
den av länsstyrelsen angivna tidpunkten den 31 december 2022, eftersom kommunen inte 
anser att den är tekniskt, praktiskt, juridiskt eller ekonomiskt genomförbar. 
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Handlingar i ärendet 
Kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 23 april 2019 § 66 
Tjänsteskrivelse från exploateringsenheten Nacka den 9 april 2019 
Bilaga 1 Förslag till utvecklande av överklagande, inklusive bilagor 
Bilaga 2 Överklagande 
 

Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 23 april 2019 § 66 
Kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott föreslog kommunstyrelsen fatta följande beslut.  
Kommunstyrelsen antar förslag till utvecklande av överklagan av länsstyrelsens beslut om 
bestämmande av verksamhetsområde och tillhandahållande av allmänna vattentjänster i 
Mjölkudden - Gustavsviksgård, med undantag för Bergholmen. 
Kommunstyrelsen uppdrar åt kommunjuristerna Camilla Carlén och Jonas Finnsson, eller 
den som endera av dem sätter i sitt ställer, att föra kommunens talan i domstol i mål om 
överklagande av länsstyrelsens beslut. 
Beslutet justeras omedelbart.  
 

Yrkanden 
Mikael Carlsson (NL) yrkade avslag på förslaget från exploateringsenheten Nacka och 
yrkade istället att länsstyrelsens förslag till beslut ska beviljas eftersom detta ärende endast 
är ett miljö- och vattenärende, i enlighet med gällande lagstiftning. 
 

Beslutsgång 
Med avslag på Mikael Carlssons yrkande beslutade kommunstyrelsen i enlighet med 
stadsutvecklingsutskottets förslag. 
 

Reservationer 
Mikael Carlsson reserverade sig mot beslutet och ingav följande. 
 
”Nackalistan yrkar på följande yttrande och skrivelse och på avslag på tjänstehandlingens 
förslag angående överklagandet av länsstyrelsens beslut om tillhandahållande av allmänna 
vattentjänster. Istället yrkar Nackalistan på att länsstyrelsens förslag till beslut ska beviljas 
eftersom detta ärende endast är ett miljö- och vattenärende, i enlighet med gällande 
lagstiftning. Miljöfrågan i ärendet är det som länsstyrelsen helt riktigt uppehåller sig vid 
eftersom det enligt lagen inte gäller andra ovidkommande faktorer som detaljplaneläggning 
mm. I förslaget till överklagan anförs i tjänstehandlingen att tidsaspekten är för kort. Redan 
för 8 år sedan så överklagade en fastighetsägare till länsstyrelsen ett krav från kommunen 
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att med kort tidsintervall ordna en förbättrad reningsanordning av VA-utsläpp. Då 
anfördes det från kommunen att man inom en snar framtid skulle ordna hela områdets 
VA-situation. Detta har inte blivit verklighet. Från initierat håll inom området meddelas att 
redan på 60-talet så meddelade kommunen att man skulle ordna med kommunalt 
vatten/VA. Av det inte har blivit något av detta heller vet många av de boende som under 
många år har hört och fått liknande tidsinformation.  
I dagens läge så vill kommunen fortsätta att försämra den redan mycket kraftigt förorende 
Baggensfjärden i ytterligare 5 – 6 år, om inte längre, eftersom en detaljplan kan ta mycket 
längre tid än så. Det strider mot kommunens miljöpolicy, mot Sveriges och Nackas antagna 
klimatmål om vatten. År 2027 ska vatten i hav och sjöar i Nacka åtminstone inte ha ett 
sämre läge än idag. Med ytterligare utsläpp av egna Va-anläggningar så försämras 
Baggensfjärden vatten och status ytterligare trots att man från styrande politiskt håll har 
vetat om problemet i åtskilliga år och haft en lång tid på sig att åtgärda det. Alla anförda 
övriga sakskäl hör inte ihop med vattenlagen och borde ha kunnat förutses och hanterats 
på ett bättre sätt än att ytterligare ännu en gång komma och tigga om ca 6 – 10 års mer 
utsläpp av ej otillräckligt renat vatten i Baggensfjärden.  
Kunskapen om Baggensfjärdens alltmer förorenade vatten och brunnars påverkan på detta 
är inget nytt utan – GAMMAL KUNSKAP SOM BORDE HA HANTERATS FÖR 
LÄNGE SEDAN.  
Kunskapen om vattenlagen och dess särskiljande från andra faktorer som detaljplaner och 
övrig exploatering är – GAMMAL KUKNSKAP SOM FINNS OCH BORDE HA 
HANTERATS FÖR LÄNGE SEDAN.  
Det är inget annat än en skandal om detta får fortsätta i stid mot miljöhänsyn och mot 
invånarnas berättigade intresse av fullgoda VA-anläggningar genom att bevilja ytterligare 
utsträckt tid före reningsåtgärd. ” 
 

Protokollsanteckningar 
Tomas Ottosson (V) och Helena Westerling (S) lät anteckna följande för sina respektive 
kommunstyrelsegrupper. 
I protokollsanteckningen instämde Sidney Holm (MP) för Miljöpartiets 
kommunstyrelsegrupp. 
 
”Vi ser att grunden för överklagandet till Mark och miljödomstolen är viktiga aspekter att 
ta med i tidsplaneringen för genomförandet av förnyelseplaneringen i sydöstra Boo med 
vatten-avlopp och vägar. Vi ser att det samordningsbehov, tekniska, juridiska och 
ekonomiska förutsättningar som finns är viktigt att lösa så genomförandet av vägarna och 
va anläggningarna blir korrekt utfört och med rimlig ekonomi. Med det sagt vill vi också 
understryka vikten av att processen går så fort som möjligt med tanke på alla boendes 
grundläggande behov av rent vatten.” 
- - - - - 
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§ 159 KFKS 2018/629 

Markanvisning genom anbudstävling av området Volten i 
Kraftledningsstråket, Orminge 
Fastigheterna Orminge 60:1 och Skarpnäs 1:83 i Orminge 

Beslut 
Kommunstyrelsen beslutar att genomföra en markanvisningstävling för ett område på 
fastigheterna Orminge 60:1 och Skarpnäs 1:83 i Orminge, i huvudsak enligt redovisat 
underlag. 
 

Ärendet 
Nacka kommun har ingått avtal om att medfinansiera markförläggning av Vattenfall 
Eldistribution AB:s och Boo Energis luftburna kraftledningar. Dessa avtal innebär att mark 
kommer att frigöras för byggnation i attraktiva lägen i Orminge. Kostnaden för 
medfinansieringen ska täckas upp av markförsäljningsintäkter. Två markområden har 
markanvisats och nu beslutas ett tredje område som frigörs att markanvisas för försäljning 
genom anbudstävling. Området kallas Volten och avser cirka 12 200 kvm tomtarea avsett 
för radhus och förskola. Anbudsgivarna får lämna förslag på utformning och placering av 
bebyggelse inom markanvisningsområdet samt ge förslag på lämplig byggrätt för bostäder 
enligt uppställda krav angivna i markanvisningen. 
 
I anbudstävlingen kommer utvärdering ske i första hand utifrån en sammanvägd 
bedömning av priset för bostäder samt bedömd genomförbarhet av föreslagen byggrätt, 
förutsatt att samtliga förutsättningar enligt anbudsinbjudan är uppfyllda. Förskolan anvisas 
till ett fast pris om 2000 kronor/kvadratmeter bruttoarea. Om två eller fler anbudsgivare 
lämnar likvärdiga anbud kan en bedömning i andra hand göras utifrån resterande 
inlämnade tävlingshandlingar.  
 
De principer som kommer att gälla för markanvisningstävlingen är framtagna i enlighet 
med Program för markanvändning, med riktlinjer för markanvisnings- och exploateringsavtal samt 
övriga styrdokument angivna i anbudsinbjudan. 
 

Handlingar i ärendet 
Tjänsteskrivelse från exploateringsenheten Nacka den 9 april 2019 
Bilaga 1 Anbudsinbjudan inklusive bilagor 
Bilaga 2 Anbudsmall 
Bilaga 3 Miljöförutsättningar  
Bilaga 4 Översiktlig redogörelse trafikbuller 
Bilaga 5 Karta VA-struktur 
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Bilaga 6 Primärkarta 
Bilaga 7 Karta hundrastgårdar i närheten av området 
 

Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 23 april 2019 § 67 
Kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott föreslog kommunstyrelsen fatta följande beslut.  
Kommunstyrelsen beslutar att genomföra en markanvisningstävling för ett område på 
fastigheterna Orminge 60:1 och Skarpnäs 1:83 i Orminge, i huvudsak enligt redovisat 
underlag. 
 

Yrkanden 
Helena Westerling (S) yrkade bifall till stadsutvecklingsutskottets förslag med ändringen att 
man tar bort sista meningen i texten om förskolegårdar under rubrik 2.1.2, sista stycket, sist 
meningen som börjar med: ”Om Boverkets rekommendationer inte kan uppnås ska 
projektet sträva efter minst samma friyta per förskoleplats som de planerade förskolorna i 
Orminge centrum erbjuder, det vill säga minst 20 kvadratmeter.” 
 
Tomas Ottosson (V) yrkade att markanvisningen av området Volten ska bebyggas i form 
av hyresbostäder i flerbostadshus och att förskolan ska uppföras och drivas i kommunal 
regi. 
 

Beslutsgång 
Med avslag på Helena Westerlings och Tomas Ottossons ändringsyrkanden beslutade 
kommunstyrelsen i enlighet med stadsutvecklingsutskottets förslag. 
 

Protokollsanteckningar 
Esa Örmä (SD) lät anteckna följande för Sverigedemokraternas kommunstyrelsegrupp. 
 
”Sverigedemokraterna vill tillstyrka kommunstyrelsens förslag till beslut, då naturvärdena 
av en före detta kraftledningsgata är begränsade. Sverigedemokraterna motsätter sig inte 
byggverksamhet i allmänhet i Nacka, med tanke på att Nacka expanderar, utan vill bara 
säkra att Nackas gröna värden bevaras så långt möjligt.” 
 
Tomas Ottosson lät anteckna följande för Vänsterpartiets kommunstyrelsegrupp. 
 
”Det är utmärkt att kraftledningsgatan nu kan bebyggas sedan kraftledningarna grävts ned. 
Dock har vi några synpunkter på hur där ska byggas. Först och främst så vill vi att de 
bostäder som byggs där är hyresbostäder, det finns knappt några sådana alls i Orminge 
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idag. När vi nu har kommunal mark som ska bebyggas så har också kommunen större 
förutsättningar att styra utformningen av det som byggs. Därför är det viktigt att se till att 
det som byggs är ekologiskt hållbart. T ex så ska byggnaderna vara energisnåla, 
företrädesvis noll- eller plusenergihus, samt att byggnadsmaterialet är trä. Det är glädjande 
att det är positivt med trähus i anbudet och Vänsterpartiet vill dra det till ett villkor. 
Mer positivt är att miljö och klimat mål redovisas och planeras för. Extra bra med laddning 
för elbil /cykel. 
Helst skulle Vänsterpartiet vilja att bostäderna byggs i kommunal regi genom ett 
kommunalt bostadsbyggnadsbolag. I brist på det ska istället marken upplåtas med tomträtt 
till ett lågt pris. Vid markanvisningen ska den aktör som garanterar den lägsta 
inflyttningshyran ges företräde.” 
 
Helena Westerling lät anteckna följande för Socialdemokraternas kommunstyrelsegrupp. 
 
”Vi Socialdemokrater anser det är viktigt att i möjligaste mån följa de rekommendationer 
som finns från Boverket. Det finns i sammanhanget ingen anledning till att i ena stunden 
poängtera vikten av tillräcklig friyta för förskolebarnen med hänvisning till dessa och 
samtidigt hänvisa till möjligheten att frångå dem i stor utsträckning som till hälften. 
Områdets karaktär med närliggande natur ger förutsättningar som man har att utnyttja och 
behöver därmed inte anges specifikt.” 
 
Mikael Carlsson (NL) lät anteckna följande. 
 
”De områden som planeras bebyggas ska svara upp mot flera positiva miljökvalitetskrav. 
Det gäller t ex en önskan från kommunen om att bygga hus i trä, att värna om befintliga 
smådjursstråk, närhet till kommunikationer och en grön yttre utformning. Allt detta är 
positivt men det är också viktigt att så lite som möjligt inkräkta på den omkringliggande 
naturmiljön. I huvudsak är Nackalistan positivt till den tänkta planen.” 
 
- - - - - 
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§ 160 KFKS 2019/282 

Överenskommelse om förtida upphörande av markavtal 
med Nets Sweden AB  
 

Beslut 
Kommunstyrelsen beslutar att ingå överenskommelse om förtida upphörande av gällande 
markavtal med Nets Sweden AB enligt överenskommelse i bilaga 2 till tjänsteskrivelsen 
daterad den 13 mars 2019.  
 
Kommunstyrelsen ger i uppdrag till enhetschef på enheten för fastighetsförvaltning att för 
kommunens del underteckna överenskommelsen.  

Ärendet 
I september 2010 tecknades ett markavtal mellan Nacka kommun och Auriga AB, numera 
Nets Sweden AB, avseende ledningar för elektronisk kommunikation. Markavtalet 
tecknades för att möjliggöra för bolaget att förlägga en fiberoptisk kabel i Enspännarvägen 
i Nacka strand för att förbinda sin fastighet och kontorsbyggnad till fibernät. Bolaget har 
sedan några år sålt fastigheten och ledningen ägs idag av annat bolag med vilket kommunen 
har markavtal. Nets Sweden AB äger i dagsläget inga ledningar i kommunal mark och har 
inte heller några framtida planer på att förlägga ledningar i Nacka kommun.  
 
Markavtalet gäller till och med den 31 december 2020. Nets Sweden AB har den 18 mars 
2019 undertecknat överenskommelse om förtida upphörande av markavtalet. Mot 
bakgrund av ovan ingås överenskommelse med Nets Sweden AB om förtida upphörande 
av markavtalet enligt bilaga 2 till tjänsteskrivelsen.  
 

Handlingar i ärendet 
Kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 23 april 2019 § 67 
Tjänsteskrivelse från enheten för fastighetsförvaltning den 13 mars 2019 
1 Markavtal 
2 Förslag till överenskommelse 
 

Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 23 april 2019 § 54 
Kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott föreslog kommunstyrelsen fatta följande beslut. 
Kommunstyrelsen beslutar att ingå överenskommelse om förtida upphörande av gällande 
markavtal med Nets Sweden AB enligt överenskommelse i bilaga 2 till tjänsteskrivelsen 
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daterad den 13 mars 2019.  
Kommunstyrelsen ger i uppdrag till enhetschef på enheten för fastighetsförvaltning att för 
kommunens del underteckna överenskommelsen.  
 

Beslutsgång 
Kommunstyrelsen beslutade i enlighet med stadsutvecklingsutskottets förslag. 
 
- - - - - 
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§ 161 KFKS 2018/369 

Månadsbokslut mars 2019 för Nacka kommun 

Beslut 
Kommunstyrelsen noterar bokslutet för mars 2019. 
 

Ärende 
Med ett ackumulerat ekonomiskt utfall för perioden januari till mars på 19 miljoner kronor 
ligger resultatet 51 miljoner kronor lägre än vad som hade beräknats i budgeten. För helåret 
2019 prognostiseras ett samlat resultat på 247 miljoner kronor, vilket är 22 miljoner kronor 
lägre än årsbudgeten på 269 miljoner kronor. Skatter, generella statsbidrag och utjämning 
beräknas sammantaget bli lägre än budgeterat.  
 
Tre nämnder, kommunstyrelsen, natur- och trafik-nämnden och socialnämnden, 
prognostiserar underskott på helåret. Utbildningsnämnden prognostiserar ett stort 
överskott för 2019. Övriga nämnder visar för helåret ett resultat enligt budget eller visar på 
överskott.  
 
Kommunen har vid utgången av mars en låneskuld på 1 miljard kronor. Netto har 
kommunen under den aktuella perioden gjort investeringar på 237 miljoner kronor. 
 

Handlingar i ärendet 
Kommunstyrelsens arbetsutskott den 16 april 2019 § 50 
Tjänsteskrivelse från stadsledningskontoret och controllerenheten den 12 april 2019 
Bilaga 1 Rapport, Månadsbokslut mars 2019 Nacka kommun 
 

Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens arbetsutskott den 16 april 2019 § 50 
Kommunstyrelsens arbetsutskott föreslog kommunstyrelsen fatta följande beslut. 
Kommunstyrelsen noterar bokslutet för mars 2019. 
 

Beslutsgång 
Kommunstyrelsen beslutade i enlighet med arbetsutskottets förslag. 
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Protokollsanteckning 
Esa Örmä (SD) lät anteckna följande för Sverigedemokraternas kommunstyrelsegrupp. 
 
”Sverigedemokraterna vill åter, i samband med ett redovisningstillfälle för ekonomisk 
förvaltning, peka på oomnämnda risker i redovisningen och påkalla behovet av en 
riskanalys. 
Exempel på risker kan vara lågkonjunktur, finanskris, ras i bostadsvärden och nya 
migrationskatastrofer.” 
 
- - - - - 
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§ 162 KFKS 2018/68 

Månadsbokslut mars 2019 för kommunstyrelsen 

Beslut 
Kommunstyrelsen noterar bokslutet för mars 2019 för kommunstyrelsen till protokollet. 
 

Ärende 
Kommunstyrelsen visar för perioden januari - mars 2019 ett utfall på -58 miljoner kronor, 
vilket innebär en negativ avvikelse i utfallet på -27,6 miljoner kronor. Underskottet beror på 
lägre resultat i kommunstyrelsen (5 miljoner kronor), stadsledningskontoret och 
stödenheter (8 miljoner kronor), Välfärd samhällsservice (8 miljoner kronor) och Välfärd 
skola (8 miljoner kronor). Årsprognosen sänks för Välfärd skola (-10 miljoner kronor), 
Välfärd samhällsservice (- 9 miljoner kronor), myndighets- och huvudmannaenheter (-1 
miljon kronor) och stadsledningskontoret och stödenheter (-5 miljoner kronor). 
 

Handlingar i ärendet 
Kommunstyrelsens arbetsutskott den 16 april 2019 § 51 
Tjänsteskrivelse från stadsledningskontoret och controllerenheten den 11 april 2019 
 

Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens arbetsutskott den 16 april 2019 § 51 
Kommunstyrelsens arbetsutskott föreslog kommunstyrelsen fatta följande beslut. 
Kommunstyrelsen noterar bokslutet för mars 2019 för kommunstyrelsen till protokollet. 
 

Beslutsgång 
Kommunstyrelsen beslutade i enlighet med arbetsutskottets förslag. 
 
- - - - - 
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§ 163 KFKS 2019/330 

Samverkansöverenskommelse gällande personer med 
missbruk/beroende av spel om pengar 
Tilläggsöverenskommelse mellan kommuner och landsting i Stockholms län 

Beslut 
Kommunstyrelsen beslutar ingå föreslagen ”Samverkan kring personer med missbruk/ beroende av 
spel om pengar - Tilläggsöverenskommelse mellan kommuner och landsting i Stockholms län.”.  
 
Överenskommelsen gäller från och med 30 september 2019 och tills vidare. 
 

Ärende 
Från 1 januari 2018 ingår att tillhandahålla stödinsatser för missbruk/beroende av spel om 
pengar i kommunernas uppdrag och likställs med missbruk/beroende av alkohol och andra 
substanser. Förändringen sker utifrån tillägg i socialtjänstlagen, och hälso- och 
sjukvårdslagen. Samverkan mellan kommuner och landsting gällande personer med 
missbruk/beroende av spel om pengar och deras anhöriga formaliseras i en 
tilläggsöverenskommelse till tidigare antagna samverkansöverenskommelser om personer 
med missbruk/beroende (2017) och personer med psykisk sjukdom/funktionsnedsättning 
(2012). Tilläggsöverenskommelsen innehåller ett antal aktiviteter som kommunen åtar sig 
att genomföra. 
 

Handlingar i ärendet 
Tjänsteskrivelse från omsorgsenheten den 8 mars 2019 
Kommunstyrelsens arbetsutskott den 16 april 2019 § 53 
Bilaga 1 Rekommendation och tilläggsöverenskommelse: Samverkan kring personer med 

missbruk/ beroende av spel om pengar - Tilläggsöverenskommelse mellan kommuner och 
landsting i Stockholms län.  

Bilaga 2 Samverkan kring personer med missbruk och/eller beroende – 
Överenskommelse mellan Stockholms läns landsting och kommuner i 
Stockholms län (2017)  

Bilaga 3 Samverkan kring personer med psykisk sjukdom/psykisk 
funktionsnedsättning – Överenskommelse mellan Stockholms läns landsting 
och kommuner i Stockholms län (2012) 

Bilaga 4 Protokollsutdrag från socialnämnden den 26 mars 2019 § 37 
 
 



 
74 (93) 

 13 maj 2019 
 
 SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 
 Kommunstyrelsen 

Ordförandes signatur Justerandes signatur 
 
 
 
 

Utdragsbestyrkande 

 

Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens arbetsutskott den 16 april 2019 § 53 
Kommunstyrelsens arbetsutskott föreslog kommunstyrelsen att fatta följande beslut. 
Kommunstyrelsen beslutar ingå föreslagen ”Samverkan kring personer med missbruk/ beroende av 
spel om pengar - Tilläggsöverenskommelse mellan kommuner och landsting i Stockholms län.”. 
Överenskommelsen gäller från och med 30 september 2019 och tills vidare. 
Beslut i socialnämnden den 26 mars 2019 § 37 
Socialnämnden föreslog kommunstyrelsen fatta följande beslut. 
Kommunstyrelsen beslutar ingå föreslagen ”Samverkan kring personer med missbruk/ beroende av 
spel om pengar - Tilläggsöverenskommelse mellan kommuner och landsting i Stockholms län.”. 
Överenskommelsen gäller från och med 30 september 2019 och tills vidare. 
 

Beslutsgång 
Kommunstyrelsen beslutade i enlighet med arbetsutskottets förslag. 
 

Protokollsanteckning 
Esa Örmä (SD) lät anteckna följande för Sverigedemokraternas kommunstyrelsegrupp. 
 
”Sverigedemokraterna vill tillstyrka beslutet om offentlig regional samverkan mot 
spelmissbruk, och vill samtidigt yrka att Nackas kommunala representanter verkar för 
måttfull spelreklam på landstingsfinansierade färdmedel.” 
 
- - - - - 
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§ 164 KFKS 2019/170 

Lite mera lika. Översyn av kostnadsutjämningen för 
kommun och landsting (SOU 2018:74) 
Yttrande över betänkande 

Beslut 
Kommunstyrelsen antar Alliansens förslag till remissvar över betänkandet Lite mera lika. 
Översyn av kostnadsutjämning för kommuner och landsting, SOU 2018:74, enligt bilaga 2 till 
protokollet. 
 

Ärende 
Finansdepartementet har i Lite mera lika. Översyn av kostnadsutjämning för kommuner 
och landsting, SOU 2018:74 föreslagit förändringar i systemet för kommunalekonomisk 
utjämning. Förslaget innebär en relativt stor förändring. Utjämningens omfattning ökar 
med en miljard kronor både för kommunerna och landstingen. Det nuvarande systemet 
innebär att kostnadsutjämningen omfördelar från kommuner med i genomsnitt stark 
socioekonomi, tät bebyggelse och stor befolkning till kommuner med svag socioekonomi, 
gles bebyggelse och liten befolkning. Förslagen i denna utredning förstärker nuvarande 
profil relativt kraftigt. Nacka kommun har en demografi med stor andel barn, vilket gör att 
kommunen erhåller pengar i kostnadsutjämningen. Förslaget skulle innebära ett minskat 
bidrag med 262 kronor per invånare eller motsvarande cirka 27 miljoner kronor per år. 
 
Nacka kommun har i tidigare yttranden till regeringen avseende förändringar i 
utjämningssystemet framfört synpunkten att systemet i högre grad ska ge incitament till 
tillväxt. Det nu liggande förslaget går i helt motsatt riktning och genomförs det blir det en 
bromskloss i den fas av stark expansion som Nacka kommun står inför. I stället dubbleras 
kompensation för befolkningsminskning. 
 

Handlingar i ärendet 
Kommunstyrelsens arbetsutskott den 16 april 2019 § 55 
Tjänsteskrivelse från stadsledningskontoret och controllerenheten den 10 april 2019 
Bilaga 1 Förslag till remissvar 
Bilaga 2 Lite mera lika. Översyn av kostnadsutjämning för kommuner och landsting, SOU 
2018:74 
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Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens arbetsutskott den 16 april 2019 § 55 
Kommunstyrelsens arbetsutskott föreslog kommunstyrelsen fatta följande beslut. 
Kommunstyrelsen antar Alliansens förslag till remissvar över betänkandet Lite mera lika. 
Översyn av kostnadsutjämning för kommuner och landsting, SOU 2018:74, enligt bilaga 2 till 
protokollet. 
 

Yrkanden 
Khashayar Farmanbar (S) yrkade, med instämmande av Sidney Holm (MP) och Mikael 
Carlsson (NL), bifall till utdelat förslag, enligt bilaga 1 till protokollet. 
 
Mats Gerdau (M) yrkade bifall till arbetsutskottets förslag, att anta Alliansens förslag till 
remissvar över betänkandet Lite mera lika. Översyn av kostnadsutjämning för kommuner och 
landsting, SOU 2018:74, enligt bilaga 2 till protokollet. 
 
Tomas Ottosson (V) meddelade att han ej deltar i beslutet. 
 

Protokollsanteckningar 
Lisa Rasmussen (V) lät anteckna följande för Vänsterpartiets kommunstyrelsegrupp. 
 
”Vänsterpartiet anser att alla invånare ska ha tillgång till välfärdstjänster åt var och en efter 
behov. Tyvärr finns det för lite av utjämning på nationell nivå för att ta in av var och en 
efter förmåga och därför uppstår behov av utjämningssystem. I brist på att lösa det på en 
nationell behövs utjämningssystem av olika slag.” 
 
- - - - - 
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§ 165 KFKS 2019/224 

Förslag till en nationell institution för mänskliga 
rättigheter i Sverige 
Yttrande över promemoria Ds 2019:4 

Beslut 
Kommunstyrelsen antar föreslaget yttrande över ”Förslag till en nationell institution för 
mänskliga rättigheter i Sverige” enligt bilaga 1 till tjänsteskrivelsen daterad den 1 april 2019. 
 

Ärende 
FN:s råd för mänskliga rättigheter granskar regelbundet hur mänskliga rättigheter efterlevs 
inom sina medlemsländer. I samband med dessa granskningar har Sverige flera gånger fått 
kritik för att det inte finns en oberoende nationell institution för mänskliga rättigheter. 2018 
tillsatte regeringen en ny utredning med uppdrag att ta fram förslag på inrättande av en 
mänskliga rättigheter institution. Utredningen har nu lagt fram ett förslag som innebär att 
en ny myndighet under regeringen bildas och benämns Sveriges nationella institution för 
mänskliga rättigheter. Det övergripande uppdraget för myndigheten föreslås vara att 
självständigt främja och stärka de mänskliga rättigheterna i Sverige. 
 
Nacka kommun anser generellt att antalet myndigheter ska hållas begränsat. Utifrån detta 
ställningstagande bör institutionen kunna integreras inom redan befintliga statliga 
myndigheter och ändå behålla sitt oberoende. Institutionen bör därför inte ge upphov till 
ytterligare en ny myndighet. 
 
Det är av stor vikt att institutionen verkligen erbjuder ett anpassat stöd som kan få 
genomslag på lokal nivå och som kan nyttjas i praktiken. Det är ju trots allt i kommunernas 
och regionernas vardag som en stor del av arbetet de mänskliga rättigheterna sker i 
praktiken. 
 
Det är positivt att institutionen föreslås ha ett renodlat uppdrag att främja och stödja 
mänskliga rättigheter och att detta uppdrag inte är förenat med tillsyn. Det ger goda 
förutsättningar för att institutionen ska kunna ge konkret stöd inom området. 
 

Handlingar i ärendet 
Kommunstyrelsens arbetsutskott den 16 april 2019 § 56 
Tjänsteskrivelse från juridik- och kanslienheten den 1 april 2019 
Bilaga 1 Förslag på yttrande över ”förslaget till en nationell institution för mänskliga 

rättigheter i Sverige” 
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Bilaga 2 Sammanfattning av ”förslaget till en nationell institution för mänskliga 
rättigheter i Sverige”, Ds 2019:4 

 

Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens arbetsutskott den 16 april 2019 § 56 
Kommunstyrelsens arbetsutskott föreslog kommunstyrelsen fatta följande beslut. 
Kommunstyrelsen antar föreslaget yttrande över ”Förslag till en nationell institution för 
mänskliga rättigheter i Sverige” enligt bilaga 1 till tjänsteskrivelsen daterad den 1 april 2019. 
 

Beslutsgång 
Kommunstyrelsen beslutade i enlighet med arbetsutskottets förslag. 

Protokollsanteckning 
Esa Örmä (SD) lät anteckna följande för Sverigedemokraternas kommunstyrelsegrupp. 
 
”I yttrandet hänvisas till FN:s råd för mänskliga rättigheter.  
Sverigedemokrater anser in” 
te att detta råd är någon auktoritet på området mänskliga rättigheter, eller någon institution 
vars ledning vi borde följa. 
Detta råd skapades 2006. USA, Israel och andra röstade emot eftersom de fruktade att 
nationer som bröt mot de mänskliga rättigheterna skulle kunna ta över kontrollen i rådet. 
Detta är också precis det som har hänt.  
Några av medlemsländerna i rådet är Kina, Ryssland, Kuba, Libyen och Saudiarabien. 
Länder som inte är kända för att upprätthålla mänskliga rättigheter  
Det enda landet som rådet har fördömt är Israel. Israel är den enda demokratin i hela 
Mellanöstern, en demokrati som också dagligen är utsatt för attacker från sina grannar.  
Sudans folkmord i Darfur, Kubas handlande mot dissidenter, Chávez inskränkningar i 
yttrandefriheten i Venezuela, politiska mord som har begåtts av Robert Mugabe eller Kinas 
handlande mot sina nationella minoriteter är några av de brotten rådet har valt att bortse 
ifrån. 
Fredrik Malm (L) har föreslagit att ”Sverige och likasinnade fria stater bör bilda en allians 
för att lägga ned MR-rådet och ersätta det med ett organ som har demokratikriterier så att 
stater som begår MR-övergrepp inte kan bli invalda”. Sverigedemokraterna håller med 
Fredrik Malm på denna punkt. Vi delar meningen om att antalet myndigheter ska hållas 
begränsade. 
 
- - - - - 
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§ 166 KFKS 2019/264 

Trafikförändringar i SL-trafiken och Waxholmsbolagets 
trafik 2019/2020 
Yttrande till Trafikförvaltningen Region Stockholm 

Beslut 
Kommunstyrelsen antar stadsutvecklingsutskottets förslag till yttrande till 
Trafikförvaltningen Region Stockholm med följande tillägg.  
 
Under rubriken Allmänt om Nacka 
”Vi anser att bussförbindelser för att koppla ihop Kvarnholmen och Finnboda med Sickla 
och centrala Nacka behöver förstärkas, genom exempelvis en ringlinje.” 
 

Ärendet 
Nacka kommun har mottagit remiss från Trafikförvaltningen i Region Stockholm angående 
förändringar i buss-, båt- och spårtrafik som föreslås att genomföras i december 2019. I 
förslag till trafikförändringar presenteras justeringar av linjer där turer utökas, förkortas 
eller förlängs. Nacka kommun ställer krav på en väl fungerande buss-, båt- och spårtrafik. I 
yttrandet framför Nacka att kommunen tillstyrker de förslag på förändringar som ger en 
ökad kapacitet i kollektivtrafiken. En del förändringar ger emellertid försämrad kapacitet 
och kommunen avstyrker de förändringar som inte kan motiveras eller kompenseras med 
förbättringar på angränsande linjer. Kommunstyrelsen föreslår också, gällande avsnittet om 
Sjötrafik, att SL-kortet fortsatt ska gälla ombord på Waxholmsbolagets turer längs 
Nackakusten. 
 

Handlingar i ärendet 
Kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 23 april 2019 § 67 
Tjänsteskrivelse från trafikenheten den 1 april 2019 
Bilaga 1 Trafikenhetens förslag till yttrande  
Bilaga 2 Regions Stockholms trafikförvaltnings remiss inför trafikförändringar i  

SL-trafiken och Waxholmsbolagets trafik 2019/2020 (T20) 
 

Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 23 april 2019 § 71 
Kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott föreslog kommunstyrelsen fatta följande beslut.  
Kommunstyrelsen antar föreslaget yttrande till Trafikförvaltningen Region Stockholm 
enligt bilaga 1 till trafikenhetens tjänsteskrivelse, daterad den 1 april 2019, med följande 
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tillägg under rubriken ”Sjötrafik”: Nacka kommun önskar att SL-kortet fortsatt ska gälla 
ombord på Waxholmsbolagets turer längs Nackakusten. Det ökar pendlingsmöjligheterna 
för de som bor längst ut i kommunen och minskar belastningen på landtrafiken. 
 

Yrkanden 
Mats Gerdau (M) yrkade, med instämmande av Hans Peters (C), Karin Teljstedt (KD), 
Gunilla Grudevall Steen (L), Helena Westerling (S), Sidney Holm (MP) och Mikael 
Carlsson (NL), bifall till stadsutvecklingsutskottets förslag med följande tillägg. 
 
”Vi anser att bussförbindelser för att koppla ihop Kvarnholmen och Finnboda med Sickla 
och centrala Nacka behöver förstärkas, genom exempelvis en ringlinje.” 
 
Helena Westerling (S) yrkade, med instämmande av Mikael Carlsson (NL), att Båtlinje 80 
angörs även vid Slussen. 
 

Beslutsgång 
Kommunstyrelsen beslutade i enlighet med Mats Gerdaus yrkande. 
 
Kommunstyrelsen avslog Helena Westerlings tilläggsyrkande. 
 

Protokollsanteckningar 
Helena Westerling lät anteckna följande för Socialdemokraternas kommunstyrelsegrupp. 
 
”Vid ärendets tidigare hantering i KSSU föreslog vi att införa en ny busslinje, s.k. ringlinje 
som sträcker sig längs Västra Sicklaön via Nacka Forum och Sickla station. Denna lydelse 
gillades inte av Alliansen, utan återkommer med en något diffusare formulering, och då blir 
det lättare att bifalla! Det viktigaste här är ändå att frågan om utökad och fler alternativa 
förbindelser med kollektivtrafik till och från Västra Sicklaön tas upp. Med den utbyggnad 
som här sker är det allt väsentligt att de som bor och arbetar här får fler alternativ än att ta 
sig till Nacka Forum eller Slussen. 
 
Vi Socialdemokrater saknar en verklig ambitionshöjning i kollektivtrafiken från 
regionsmajoriteten som reflekterar de 2030 transportmålen som vi behöver uppnå och den 
rådande trängsel på våra vägar. Noterar dock att inom den 
planerade kapaciteten för kollektivtrafiken i vår region är det svårt att uppnå målen.” 
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Lisa Rasmussen (V) lät anteckna följande för Vänsterpartiets kommunstyrelsegrupp. 
 
”Vad Vänsterpartiet saknar när det gäller det regionala tillväxtarbetet i regionen är bland 
annat metoder att anpassa tillväxten till andra mål. Många av de metoder som idag används 
står i konflikt till både klimatmål och sociala mål. Vi saknar också att man ser samband 
mellan skilda tillväxtfaktorer. 
 
Trafikens påverkan på klimatet måste drastiskt minska både genom att trafiken blir 
kollektiv och genom att behovet av resande minskar pga bättre planering av bostäder, 
arbetsplatser och så väl offentlig som kommersiell närservice. 
 
I Nacka ser vi till exempel hur illa marknaden löser bostadsförsörjningen utifrån 
människors behov. Att bara lösa det som marknadsmässigt är en efterfrågan utesluter 
många människors behov. Dessutom visar det sig att det också utesluter människor som 
skulle kunna lösa kompetensbristen i många yrken där löneläget gör att man inte har råd 
med de bostäder som idag byggs. Alltså skapar marknaden en målkonflikt mellan tillväxt 
och våra sociala mål. Byggherrarna bygger inte för den arbetskraft som arbetsmarknaden 
behöver.” 
 
Mikael Carlsson lät anteckna följande.’ 
 
”Vi är glada att se att en ringlinje för Sickla ön har arbetats in i kommunens svar. Vi skulle 
vilja se större förändringar emot de brister i trafiken till o från Älta som vi ser vilket kan 
drabba skolbarn samt bättre trafik till och från Finnberget.” 
 
- - - - - 
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§ 167 KFKS 2019/415 

Förslag till yttrande SOU 2019:4 Framtidsval – 
karriärvägledning för individ och samhälle 

Beslut 
Kommunstyrelsen antar bilagda förslag till yttrande. 
 

Ärendet 
Regeringen har uppdragit åt en särskild utredare att lämna förslag i syfte att utveckla 
skolans studie- och yrkesvägledning och betänkandet Framtidsval – karriärvägledning för 
individ och samhälle ska nu remissbehandlas. Nacka har beslutat att yttra sig över remissen 
trots att Nacka inte är remissinstans. Utbildningsnämnden har beslutat i flera ärenden som 
rör stöd för utveckling av elevernas karriärkompetens. Flera av utredarens slutsatser 
överensstämmer med de skrivningar om karriärvägledning som tidigare har behandlats av 
utbildningsnämnden. Regeringens utredare har lämnat omfattande förslag till åtgärder, vilka 
beskrivs närmare i ärendet. Förslagen innebär bland annat ett paket av fem huvudsakliga 
åtgärder: 
1. Ett förtydligande av vad vägledning är, att den kan vara både individuell och generell och 
ska benämnas karriärvägledning. 
2. Ett förtydligande av elevers tillgång till individuell karriärvägledning. 
3. Tydligare krav på att individuell karriärvägledning ska erbjudas vid vissa tillfällen. 
4. Förstärkning av det generella karriärvägledningsperspektivet i olika ämnen. 
5. Ett nytt obligatoriskt inslag med tilldelad tid, benämnt framtidsval, ska införas i 
grundskolan, grundsärskolan och specialskolan. 
 

Handlingar i ärendet 
Utbildningsnämnden den 9 maj 2019 § 34 
Utbildningsenhetens tjänsteskrivelse den 29 april 2019 
Förslag till yttrande 
Betänkande Framtidsval - karriärvägledning för individ och samhälle (SOU 2019:4) 
 

Beslutsgång 
Kommunstyrelsen beslutade i enlighet med utbildningsnämndens förslag. 

Protokollsanteckningar 
Hans Peters (C) lät anteckna följande för Centerpartiets kommunstyrelsegrupp. 
Emelie Friberg (S) instämde för Socialdemokraternas kommunstyrelsegrupp i 
protokollsanteckningen. 

https://www.regeringen.se/4904e9/contentassets/b372b5f5b7f54ff79be1d3bec1bd9dcf/framtidsval--karriarvagledning-for-individ-och-samhalle-sou-20194
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”Historiskt sett har öronmärkta resurser försvunnit in i skolornas budget utan en särskild 
destination (karriärvägledningscheck Nacka 2008-2015), detta till stor del på grund av att 
riktlinjer inte funnits för hur dessa resurser ska användas. 
Centerpartiet i Nacka ser vinster för integrationen med att införa bestämmelser i skollagen 
om att individuell karriärvägledning SKA erbjudas vid vissa tillfällen och för vissa 
elevgrupper. Vi anser därför att punkt 10.3 bör stå kvar i sin helhet.” 
 
 - - - - 
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§ 168 KFKS 2019/204 

SOU 2019:7; Skogsbränderna sommaren 2018 
Yttrande över betänkande från justitiedepartementet 

Beslut 
Kommunstyrelsen antar föreslaget yttrande över SOU 2019:7; Skogsbränderna sommaren 
2018.  
 
Beslutet justeras omedelbart. 
 

Ärendet 
Skogsbränderna i Sverige sommaren 2018 blev de mest omfattande i modern tid. Av den 
utredning som regeringen tillsatt med anledning av skogsbränderna konstateras att 
räddningstjänsten på de flesta håll i landet lyckades med att effektivt begränsa spridningen 
och släcka bränderna, men att flera aktörer agerade för långsamt i ett första skede. 
Utredningen lämnar flera rekommendationer och förslag till regeringen och andra berörda 
aktörer. Särskilt pekar utredningen på att Räddningstjänstutredningens förslag från 2018 till 
lagändringar och andra åtgärder bör genomföras. Dessutom föreslås i utredningen att 
Räddningstjänstutredningen kompletteras med författningsförslag om att ett statligt 
övertagande av ansvaret för kommunal räddningstjänst ska kunna begränsas till en viss 
räddningsinsats i stället för att som i dag gälla hela räddningstjänstverksamheten i den 
berörda kommunen eller kommunerna. Utredningen föreslår även att Myndigheten för 
samhällsskydd och beredskap ska få i uppgift att vid allvarliga olyckor självständigt kunna 
inrikta och prioritera tillgängliga förstärkningsresurser för räddningstjänst, både nationella 
och internationella. 

I yttrandet konstateras att det är positivt med en övergripande genomlysning av 
hanteringen av en allvarlig händelse, så som skogsbränderna sommaren 2018, i syfte att ta 
lärdom och skapa möjlighet att utveckla beredskapen på nationell nivå. Det är tydligt att 
räddningstjänsten behöver stå redo för större och mer komplexa situationer. Det är även 
positivt med en ökad och utvecklad samverkan mellan kommuner och att dessa är anslutna 
till en samordning och ett ledningssystem med en förmåga som avspeglar riskerna. 

För att kunna utveckla förmågan till enhetlig ledning och samverkan krävs en tydlig 
kravställning och en samordning och övervakning av överlämningspunkter i hela 
ledningskedjan. 
 

Handlingar i ärendet 
Juridik- och kanslienhetens tjänsteskrivelse den 29 april 2019 
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1. Betänkande av 2018 års skogsbrandsutredning; SOU 2019/7 
2. Södertörns räddningstjänstförbunds yttrande den 25 mars 2019 
3. Förslag till yttrande, rev den 10 maj 2019 

 

Beslutsgång 
Kommunstyrelsen beslutade i enlighet med juridik- och kanslienhetens förslag. 
 
- - - - - 
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§ 169 KFKS 2019/389 

Prioriteringar i det regionala tillväxtarbetet i 
Stockholmsregionen 2021-2027 
Yttrande till Tillväxt- och regionplaneförvaltningen Region Stockholm 

Beslut 
Kommunstyrelsen antar föreslaget yttrande till Tillväxt- och regionplaneförvaltningen 
Region Stockholm enligt bilaga 4 till protokollet.  
 

Ärendet  
Nacka kommun har fått Region Stockholms förslag till redovisning av analys och 
prioriteringar i det regionala tillväxtarbetet i Stockholmsregionen 2021–2027 på remiss. 
Redovisningen tar upp regionens framtida prioriteringar i det regionala tillväxtarbetet och 
utgör ett av regeringens underlag inför den kommande förhandlingen med EU-
kommissionen om inriktningen för EU:s sammanhållningspolitik för programperioden 
2021–2027. I yttrandet framförs kommunens synpunkter på nödvändiga prioriteringar i 
tillväxtarbetet. 
 

Handlingar i ärendet 
Stadsledningskontorets tjänsteskrivelse den 10 maj 2019 
Förslag till yttrande 
Sammanfattning 
 

Yrkanden 
Mats Gerdau (M) yrkade att kommunstyrelsen beslutar att yttra sig i enlighet med 
stadsledningskontorets förslag med följande ändringar.  
 
Stycke 2 på sidan 1 ändras till följande. 
”Byggtakten påverkas av många faktorer, bl a bostadspriser, hyresnivåer, skatter och andra 
regler. De senaste årens skärpta amorteringskrav, lånetak mm har lett till att byggtakten 
fallit markant och att ungdomar och nyinflyttade till Stockholmsregionen har mycket svårt 
att ta sig in på bostadsmarknaden. För att vända utvecklingen så att fler hushåll får 
möjlighet att ta sig in på bostadsmarknaden krävs ändrade regelverk och incitament för 
ökad rörlighet.”  
 
Stycke 3 och 4 på sidan 1 stryks.  
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Stycke 2 på sidan 3 läggs följande till.  
”Nacka efterlyser initiativ för att nya universitet och högskolor enklare ska kunna etablera 
sig.”  
 
Khashayar Farmanbar (S) yrkade avslag på Mats Gerdaus tilläggsyrkande. 
 
Mikael Carlsson (NL) yrkade bifall till stadsledningskontorets förslag med följande tillägg.  
I tillägget instämde Mats Gerdau och Khashayar Farmanbar. 
 
Sid 1 
Tillväxt och turistnäring 
”Nacka kommun anser att turism- och besöksnäringen skall lyftas fram mer i 
tillväxtarbetet. Vi har många starka aktörer som utvecklar detta i kommunen på ett bra sätt 
och lockar hit besökare från hela världen. För besöksnäringen är det viktigt att kust- och 
skärgårdsmiljöer bevaras och utvecklas och att sjöar och havsområden skyddas. Att 
stockholmsregionen behåller en prägel av att vara en grön region med bra kvalitet på sjöar 
och hav samt närheten till skärgården är avgörande för att kunna utvecklabesöksnäringen 
ytterligare.” 
 
Khashayar Farmanbar yrkade bifall till stadsledningskontorets förslag med följande tillägg, 
enligt bilaga 3 till protokollet. 
I tillägget instämde Mats Gerdau och Mikael Carlsson. 
 
Sid 2 
Kvalitativ och tillgänglig vård 
Nacka kommun ser ett behov av utvecklad tillgång till vård i närområdet. Inom kommande 
åren kommer Nacka, Värmdö och Tyresö att växa i befolkningsantal motsvarande en 
medelstor svensk stad. Det är därför lika behövligt som naturligt att Nacka sjukhus 
vidareutvecklas med tydligare inriktning av exempelvis geriatrisk specialvård och 
förlossningsavdelning med tillgång till akutsjukhus. 
 
Khashayar Farmanbar yrkade, med instämmande av Mikael Carlsson, bifall till följande 
tilläggsyrkande, enligt bilaga 3 till protokollet. 
 
Sid 2 
En väl utbyggd kollektivtrafik och god framkomlighet 
Tillägg 2:a stycket. 
Det behövs en verklig ambitionshöjning i kollektivtrafiken från regionen som reflekterar 
hur vi uppnår transportmålen till 2030 och hantera den rådande trängsel på våra vägar. Den 
planerade kapaciteten för kollektivtrafiken i vår region gör det svårt att uppnå målen.” 
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Beslutsgång 
Kommunstyrelsen avslog Khashayar Farmanbars avslagsyrkande och beslutade i enlighet 
med Mats Gerdaus yrkande. 
 
Kommunstyrelsen biföll Mikael Carlssons tilläggsyrkande, att turism- och besöksnäringen 
skall lyftas fram mer i tillväxtarbetet. 
 
Kommunstyrelsen biföll Khashayar Farmanbars tilläggsyrkande, att behov av utvecklad 
tillgång till vård i närområdet. 
 
Kommunstyrelsen avslog Khashayar Farmanbars tilläggsyrkande om ambitionshöjning i 
kollektivtrafiken. 
 
Kommunstyrelsen hade således beslutat att anta föreslaget yttrande till Tillväxt- och 
regionplaneförvaltningen Region Stockholm enligt bilaga 4 till protokollet.  
 
Tomas Ottosson (V) meddelade att han ej deltar i beslutet. 
 
- - - - - 
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§ 170 KFKS 2019/420 

Fördelning av medel - Trygghetspaketet 2019 

Beslut 
Kommunstyrelsen beslutar att trygghetspaketet för 2019 och de avsatta medlen om 6 
miljoner kronor ska fördelas enligt följande. 
 
Kamerabevakning 0,3 
Trygghetsvärdar 1,2   
Väktare och ordningsvakter 1,0  
Stöd till lokala arbetsgrupper 0,4 
Stöd till nattvandrare 0,2 
Polarverksamheten 1,9   
SSPF samordning 1  
 

Ärendet 
Trygghetspaketet för 2019 har utökats med 1 miljon kronor till 6 miljon kronor. Medel för 
bättre belysning finns i beslutad investeringsbudget för natur- och trafiknämnden och 
behöver därför inte utgå från trygghetspaketet. Kommunstyrelsen beslutar om fördelningen 
av medlen. 
 

Handlingar i ärendet 
Juridik- och kanslienhetens tjänsteskrivelse den 15 april 2019 
 

Yrkanden 
Mats Gerdau (M) yrkade, med instämmande av Hans Peters (C), Karin Teljstedt (KD), 
Gunilla Grudevall-Steen (L), Khashayar Farmanbar (S), Sidney Holm (MP), Esa Örmä 
(SD) och Mikael Carlsson (NL) följande förslag till beslut. 
 
Kommunstyrelsen beslutar om följande prioritering av de 6 miljoner kronor som 
kommunfullmäktige anvisat i trygghetspaketet för 2019. 
Kamerabevakning 0,3 
Trygghetsvärdar 1,2   
Väktare och ordningsvakter 1,0  
Stöd till lokala arbetsgrupper 0,4 
Stöd till nattvandrare 0,2 
Polarverksamheten 1,9   
SSPF samordning 1  
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Tomas Ottosson (V) yrkade bifall till juridik- och kanslienhetens förslag. 
 

Beslutsgång 
Med avslag på Tomas Ottossons yrkande beslutade kommunstyrelsen i enlighet med Mats 
Gerdaus yrkande. 
 
- - - - - 
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§ 171 KFKS 2018/1149 

Medborgarförslag om klimatarbetet i Nacka 
Medborgarförslag den 27 november 2018 

Beslut 
Kommunstyrelsen beslutar att medborgarförslaget anses bifallet med hänvisning till 
stadsledningskontorets redovisning av pågående och planerat arbete och att detta stämmer 
väl överens med intentionerna i medborgarförslaget.”  
 

Ärende 
Av medborgarförslaget föreslås att kommunen vidtar olika åtgärder för klimatarbetet i 
Nacka. Bland annat föreslås att en klimatomställnings- och folkbildningsplan antas, att 
kommunen arbetar aktivt för att minska utsläpp och att kommunens innehav i fossil-
utvinningsföretag som Nacka kommun genom sina fonder har placeringar upphör. 
I utredningen av medborgarförslaget konstateras att innehållet i medborgarförslaget redan i 
stor utsträckning planeras för och arbetas med i Nacka. Av kommunens beslutade mål- och 
budget framgår flera olika miljöområden som går i linje med medborgarförslagets innehåll. 
Nacka kommuns arbete med att begränsa klimatpåverkan uttrycks även i ett flertal 
styrdokument såsom exempelvis miljöprogrammet och riktlinjer för hållbart byggande. 
Medborgarförslaget anses därmed bifallet. 
 

Handlingar i ärendet 
Kommunstyrelsens arbetsutskott den 16 april 2019 § 57 
Tjänsteskrivelse från stadsledningskontoret den 2 april 2019 
Bilaga 1 Medborgarförslaget 
 

Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens arbetsutskott den 16 april 2019 § 57 
Kommunstyrelsens arbetsutskott föreslog kommunstyrelsen fatta följande beslut. 
Kommunstyrelsen noterar att kommunen redan planerar och arbetar i enlighet med de 
intentioner som framgår av medborgarförslaget vilket framgår i kommunens beslutade mål- 
och budget. Vidare noterar kommunstyrelsen att en viktig del i samhällsplaneringen är att 
skapa förutsättningar för ökad användning av kollektivtrafik och cykelvägar. Det sker 
genom satsning på utbyggd tunnelbana till Nacka, en ny bussterminal norr om Nacka 
Forum och ökade investeringar i nya och bättre cykelvägar. Nacka stad planeras att bli en 
tät kvartersstad. Sammantaget kommer detta att leda till minskat beroende av fossila 
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bränslen vilket är bra för klimatet. Därmed föranleder förslaget inte några ytterligare 
åtgärder. 
 

Yrkanden 
Mats Gerdau (M) yrkade, med instämmande av Hans Peters (C), Karin Teljstedt (KD), 
följande förslag till beslut. 
 
”Medborgarförslaget anses bifallet med hänvisning till stadsledningskontorets redovisning 
av pågående och planerat arbete och att detta stämmer väl överens med intentionerna i 
medborgarförslaget.”  
 
Sidney Holm (MP) yrkade, med instämmande av Mikael Carlsson (NL), Khashayar 
Farmanbar (S) och Tomas Ottosson (V), bifall till förslagen i medborgarförslagen. 
 

Beslutsgång 
Med avslag på Sidney Holms yrkande beslutade kommunstyrelsen i enlighet med 
arbetsutskottets förslag. 
 

Protokollsanteckningar 
Tomas Ottosson lät anteckna följande för Vänsterpartiets kommunstyrelsegrupp. 
 
Vänsterpartiet anser att svaret på medborgarförslaget inte är tillräckligt för att avslå 
medborgarförslaget. Vi anser att det är bättre att fortsätta med punkterna i 
medborgarförslaget, som att göra en koldioxidbudget och att planen utgår från 
konsumtionsperspektivet.  
Att förslaget också gäller hela samhällets omställning och pekar på kommunens centrala 
roll i att leda det stora förändringsarbetet. Det är ett annat sätt att styra och planera genom 
kommunen än den befintliga styrmodellen som inte verkar kunna leverera tillräcklig 
omställning och förändring för att klimatet ska kunna räddas. 
 
- - - - - 
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§ 172 

Övriga frågor 
Det fanns inga övriga frågor på mötet. 
 
- - - - - 
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